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Zimní Nové Město nad Metují (podruhé)
Zasněžené „město na skále“ je opravdu krásné na pohled. Takto ho svým objektivem zachytili 

členové facebookové skupiny Mystery of Nové Město nad Metují.

Jan Černčický z Kácova (Jana Šefcová)

Večerní pohled na město (Radka Vorlíčková) Zámecká věž Máselnice se sochou medvěda (Markéta Tomanová)

Zvonice u kostela sv. Ducha v Krčíně (Iva Hejzlarová)
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Škopkův Betlém na Husově náměstí (Jiří Švanda)

Historické centrum z horkovzdučného balónu (David Línek)

Pohled na město z Dvořáčkovy vyhlídky (Tomáš Menec)
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Zprávy z radnice
Do uzávěrky březnového čísla Novoměst-
ského zpravodaje proběhla dvě zasedání 
Rady města Nové Město nad Metují (dále 
jen RM).

Rada Města č. 57
Zasedání RM proběhlo dne 25. ledna 2021 
za účasti všech sedmi radních (část rad-
ních připojena on-line). Program jednání 
obsahoval 39 bodů, ke kterým bylo přijato 
celkem 52 usnesení. Jednání trvalo od 13.00 
do 17.30 hodin. 

Školství, kultura a sport:
RM souhlasila: 
» s uzavřením provozu MŠ v době hlavních 
prázdnin v roce 2021 takto: MŠ Rašínova - 
26.07. - 27.08.2021, MŠ Na Františku - 07.07. 
- 06.08.2021, MŠ Pod Výrovem - 07.07. - 
20.08.2021, MŠ Krčín - 12.07. - 13.08.2021, MŠ 
Vrchoviny - 12.07. - 13.08.2021, všechny MŠ 
současně budou uzavřeny ode dne 26.07. 
do dne 06.08.2021,
» s přijetím účelově určeného finančního 
daru pro Základní uměleckou školu Be-
dřicha Smetany Nové Město nad Metují 
od společnosti Ammann Czech Republic,  
a. s., se sídlem: Náchodská 145, 549 01 Nové 
Město nad Metují, ve výši 5 tis. Kč na nákup 
vybavení a provoz školy,
» s tím, aby Městské muzeum Nové Měs-
to nad Metují pronajalo prostory, které se 
nacházejí ve 3. nadzemním podlaží v budo-
vě Spolkového domu, a to p. [osobní údaj 
odstraněn], za účelem zdobení voskových 
svíček.

RM uložila OŠKs: 
» informovat velké zaměstnavatele ve 
městě o termínech uzavření MŠ v době 
hlavních prázdnin, 
» informovat RM o aktuální situaci v ma-
teřských školách ohledně vývoje korona-
virové epidemie a jejího možného vlivu na 
uzavření mateřských škol v době hlavních 
prázdnin.
RM vzala na vědomí informace o konání 
zápisu k předškolnímu vzdělávání do MŠ 
v Novém Městě nad Metují pro školní rok 
2021/2022 dne 11.05.2021 od 7.00 do 16.00 
hodin.
RM nesouhlasila s poskytnutím finančního 
příspěvku Základní škole a Mateřské škole 
Trivium Plus, o. p. s., Dobřany, s tím, že žáci 
a děti s trvalým bydlištěm v Novém Městě 
nad Metují mají zajištěny dostatečné pod-
mínky pro plnění povinné školní docházky 
a předškolního vzdělávání v místě bydliště.
RM schválila ediční plán Městské knihovny 
a Městského muzea na rok 2021.

Majetkoprávní úkony:
RM byla seznámena s dosavadním pro-
jednáváním Územní studie veřejného 
prostranství Krčínské návrší, zpracované 
soukromými majiteli pozemků, vč. všech 
doručených připomínek od dotčených 
vlastníků nemovitých věcí k dané záleži-
tosti.

Rozvoj:
RM vzala na vědomí návrh řešení označení 
novoměstských lip republiky pro 4 místa ve 
městě a lípy svobody v parku u sokolovny, 
uložila OMM objednat výrobu zařízení od 
P&V rytecké práce, s. r. o., pro označení 
novoměstských lip republiky a Technickým 
službám osadit dodané označení k uvede-
ným lipám. 
RM schválila Dohodu o poskytnutí dotace 
z Programu rozvoje venkova ČR na projekt 
„Vybudování odpočinkových míst v měst-
ských lesích, Nové Město nad Metují“ mezi 
městem Nové Město nad Metují a Státním 
zemědělským intervenčním fondem Praha. 
RM zrušila usnesení č. RM 43-2520/20 ve 
znění: „RM souhlasí s umístěním dopravní-
ho zrcadla na p. p. č. 628, k. ú. Spy, pro vý-
jezd z ul. Kosařova do ul. Vl. Moravce, a po-
věřuje OMM zajištěním všech potřebných 
povolení a umístěním dopravního zrcadla“ 
z důvodu nezískání souhlasu k umístění 
dopravního zrcadla od soukromého vlast-
níka st. p. č. 27, k. ú. Spy.
RM vzala na vědomí závěry z průzkumu 
obnovení bývalého dopravního hřiště v ul. 
28. října na p. p. č. 461/1 v k. ú. Nové Město 
nad Metují a uložila OMM prověřit možnosti 
parkování u Stadionu gen. Klapálka v pří-
padě obnovy a oplocení tohoto hřiště.
RM odložila vydání souhlasu pro společ-
nost T-Mobile Czech Republic, a. s., se stav-
bou optické sítě v trase v lokalitě Husova, 
Československé armády, Dukelská na p. p. 
č. 368/7, 368/2, 652/1, 2220, 2228, 2227, 2219, 
2218, 2226, 2075/3, 2217, 2225, 2224, 2215, 
2223, 2222, 723/2, 733/9, 722/2, 722/6, 723/3, 
722/8, 730, k. ú. Nové Město nad Metují, 
které jsou ve vlastnictví města, a v chod-
níkovém tělese na p. p. č. 2075/1, k. ú. Nové 
Město nad Metují, ve znění žádosti a PD  
v příloze tohoto bodu, a uložila OMM žá-
dost znovu předložit do RM po obdržení vy-
jádření ze SMO ČR či Ministerstva průmyslu  
a obchodu ČR k této problematice.
RM nesouhlasila se zřízením sdruženého 
sjezdu na p. p. č. 709/1 v k. ú. Nové Město 
nad Metují z důvodu nedořešeného záměru 
výstavby na p. p. č. 705/16, 705/20 a 705/25 
v k. ú. Nové Město nad Metují a neznámé 
intenzity dopravy.

Finance: 
RM souhlasila:
» s ukončením provozu spojů veřejné au-

tobusové dopravy objednávaných a hraze-
ných městem č. 9, 10 a 13 na lince č. 640035 
Krčín-Nové Město nad Metují, s platností 
ode dne 07.03.2021, z důvodu minimálního 
využití a vysokých finančních nákladů,
» s pokračováním provozu spoje č. 7 na lin-
ce č. 640035 Krčín-Nové Město nad Metují, 
s platností ode dne 07.03.2021, a uložila OF 
uzavřít v této věci smlouvu s KHK.

Různé: 
RM souhlasila s tradičním vyvěšením „Vlaj-
ky pro Tibet“ na budově MěÚ Nové Město 
nad Metují dne 10.03.2021.

Rada Města č. 58
Zasedání RM proběhlo dne 8. února za 
účasti šesti radních (část připojena on-li-
ne). Program RM obsahoval 43 bodů, ke 
kterým bylo přijato celkem 55 usnesení. 
Jednání trvalo od 13.00 do 17.20 hodin. 

Školství, kultura a sport:
RM souhlasila:
» s tím, aby Základní škola a Mateřská 
škola Krčín podala 2 žádosti o grant z do-
tačního programu KHK na rok 2021 „Rozvoj 
podmínek pro vzdělávání“ a v programu 
„Rozvoj nadání“,
» s pořádáním akce Brány města dokořán 
a s bezplatným zapůjčením krytého pódia, 
koberce a 5 ks stánků Městskému klubu  
v Novém Městě nad Metují na tuto akci, 
která se má konat v sobotu 17.04.2021 na 
celé ploše Husova náměstí.
RM schválila limit počtu zaměstnanců (PZ), 
přepočtený počet zaměstnanců (PPZ), ob-
jem prostředků na platy (PP) a prostředky 
na dohody (D) pro rok 2021 takto: Měst-
ská knihovna Nové Město nad Metují - PZ: 
8, PPZ: 7,7, PP: 2.938.160 Kč, D: 100.000 Kč; 
Městské muzeum Nové Město nad Metují - 
PZ: 7, PPZ: 7, PP: 2.576.210 Kč, D: 210.000 Kč; 
Městské středisko sociálních služeb Oáza 
Nové Město nad Metují - PZ: 65, PPZ: 59, PP: 
25.751.096 Kč, D: 1.045.000 Kč.
RM vzala na vědomí konání zápisu dětí  
k povinné školní docházce do základ-
ních škol v Novém Městě nad Metují pro 
školní rok 2021/2022, který se uskuteční 
v Základní škole Komenského ve dnech 
08. a 09.04.2021, v Základní škole Malecí  
a v Základní škole a Mateřské škole Krčín ve 
dnech 22. a 23.04.2021.

Majetkoprávní úkony:
RM schválila dohodu o ukončení Smlouvy 
o užívání odjezdových (příjezdových) stá-
ní na autobusovém stanovišti Na Rychtě 
v Novém Městě nad Metují, uzavřené dne 
31.12.2012, vč. Dodatku č. 1 ze dne 10.01.2013, 
mezi městem Nové Město nad Metují a spo-
lečností ČSAD Ústí nad Orlicí, a. s., Třebov-
ská 330, 562 00 Ústí nad Orlicí.
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RM souhlasila s ponecháním stávající výše 
nájemného za pozemky v majetku města 
Nové Město nad Metují pro rok 2021 (tj. bez 
navýšení o míru inflace z roku 2020). Pone-
chání stávajících cen u smluv k „podnikání“ 
RM také vnímá jako podporu města podni-
katelům, kteří ve městě působí.

správa nemovitostí:
RM schválila upravená Pravidla pro přidě-
lování bytů zvláštního určení

Rozvoj:
RM souhlasila:
» s úpravou DZ ve Vrchovinách před kru-
hovým objezdem směrem od Náchoda 
pro zvýšení bezpečnosti chodců a pově-
řila OMM zajištěním potřebných povolení  
a umístěním tohoto DZ,
» s odstraněním DZ č. B20a „Nejvyšší do-
volená rychlost 40“ z ul. Dobrušská a po-
věřila OMM zajištěním potřebných povolení  
a odstraněním DZ.
RM schválila Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo 
na akci „Park Březinky, Nové Město nad Me-
tují, I. etapa“ mezi městem Nové Město nad 
Metují a firmou Okrasné zahrady arboristi-
ka, s. r. o., Velké Poříčí, na snížení celkové 
ceny díla o 6.383,66 Kč vč. DPH na celkovou 
částku 1.080.928,53 Kč a upravení termínu 
ukončení povýsadbové péče z původního 
května 2024 na listopad 2023.
RM byla seznámena se studií zpracovanou 
f. ORGATEX – NÁCHOD, s. r. o., na využití bý-
valého Hotelu Metuj v ul. Klosova.
RM uložila OMM projednat se zpracovate-
lem studie nové uspořádání bytů v posled-

ním podlaží dle dotačních podmínek MMR 
podprogram 117D0640 Podporované byty 
2020, vč. doprovodných parkovacích míst 
dle varianty B (studie) s možností parková-
ním uvnitř objektu v 1. NP.
RM uložila MST projednat studii využi-
tí bývalého hotelu Metuj od fy ORGATEX 
– NÁCHOD, s. r. o., v Komisi pro výstavbu  
a rozvoj, Komisi bytové a Komisi sociální  
s výstupem nejpozději do dne 17.03.2021.
RM vzala na vědomí „Otevřený dopis“ ze 
dne 02.02.2021 p. [osobní údaj odstraněn]  
a pí [osobní údaj odstraněn], na základě 
kterého jim deklaruje, že se RM vždy při 
svých rozhodnutích řídí platnými zákony.
RM revokovala své usnesení č. RM 57-
3295/21 ze dne 25.01.2021, ve kterém „RM 
nesouhlasí se zřízením sdruženého sjez-
du na p. p. č. 709/1 v k. ú. Nové Město nad 
Metují z důvodu nedořešeného záměru vý-
stavby na p. p. č. 705/16, 705/20 a 705/25 
v k. ú. Nové Město nad Metují a neznámé 
intenzity dopravy“ s tím, že se zřízením 
sdruženého sjezdu souhlasí.
RM schválila Smlouvu o právu provést stav-
bu sjezdu na p. p. č. 709/1 v k. ú. Nové Město 
nad Metují mezi městem Nové Město nad 
Metují a pí [osobní údaj odstraněn].
RM vzala na vědomí informace o havarijní 
situaci propadu terénu s předpokládaným 
dalším narušením konstrukce stropu sta-
rých sklepů na náměstí Republiky.
RM souhlasila s navrženým postupem opat-
ření a uložila OMM informovat RM ve spo-
lupráci s OVRR o dalších krocích vedoucích  
k vyřešení havarijního stavu - propadu stro-
pů starých sklepů na náměstí Republiky.

Finance: 
RM vzala na vědomí informaci o plnění roz-
počtu ke dni 31.12.2020.
RM schválila jako vítěze veřejné zakázky 
nabídku společnosti PROFI AUTO CZ, a. s., 
IČO: 26178559, se sídlem Kolovratská 1367, 
251 01 Říčany, za nabídkovou cenu 531.246 
Kč bez DPH, výše DPH 111.562 Kč, celková 
cena vč. DPH 642.808 Kč. 

Různé: 
RM vzala na vědomí:
» Zápis č. 7/2020 z jednání Komise rozmis-
ťovací ze dne 14.09.2020 a návrh na obsaze-
ní 1 místa v domově pro seniory Oáza, T. G. 
Masaryka 1424 v Novém Městě nad Metují  
a Zápis č. 1/2021 z jednání Komise rozmis-
ťovací ze dne 18.01.2021 a návrh na obsaze-
ní 6 míst v domově pro seniory Oáza, T. G. 
Masaryka 1424 v Novém Městě nad Metují, 
» Zprávu o stížnostech řešených na MěÚ 
Nové Město nad Metují v roce 2020.
RM schválila s platností ode dne 01.03.2021 
počet systemizovaných pracovních míst 
Městského úřadu Nové Město nad Metují.

Podrobná znění zápisů a usnesení ze zase-
dání RM jsou pravidelně zveřejňována na 
internetových stránkách města, nebo jsou 
dispozici na MěÚ. Souhrny usnesení z jed-
notlivých zasedání jsou pak zveřejňovány  
v zákonných lhůtách na úřední desce MěÚ 
u Komerční banky a rovněž na elektronické 
úřední desce na www stránkách města. 

Petr Tyč, tajemník

Zápis dětí k povinné školní docházce
Podle školského zákona je zákonný zástupce povinen přihlásit dítě k zápisu k povinné školní docházce, a to v době od 1. dubna do 30. 
dubna kalendářního roku, v němž má dítě zahájit povinnou školní docházku. K zápisu tedy musí přijít rodiče, resp. zákonní zástupci, 
s dětmi, které se narodily v rozmezí 1. 9. 2014 až 31. 8. 2015.
V Základní škole Komenského se zápis koná ve čtvrtek 8. a v pátek 9. dubna 2021, v Základní škole Malecí a v Základní škole Krčín se 
zápis koná ve čtvrtek 22. a v pátek 23. dubna 2021. Bližší informace o zápisu budou včas vyvěšeny na viditelných místech přímo ve 
školách a na stránkách školy.
V případě, že rodič uvažuje o odkladu povinné školní docházky, je nutné o toto požádat ředitele školy a spolu s žádostí přiložit 
doporučující posouzení příslušného školského poradenského zařízení a odborného lékaře nebo klinického psychologa. Vzhledem  
k současné situaci s koronavirem a onemocněním COVID-19 je pravděpodobné, že MŠMT vydá opatření k organizaci zápisů k povinné 
školní docházce pro školní rok 2021/2022. O tomto budou školy informovat na svých webových stránkách.

Mgr. Václav Kupka, Oddělení školství, kultury a sportu

Plánované opravy Údržby silnic Královéhradeckého kraje, a. s.
V pátek 12. února 2021 jsme obdrželi informaci od společnostní Údržba silnic Královéhradeckého kraje o plánovaných opravách silnic. 
» Od 14. dubna 2021 začne rekonstrukce silnice z Černčic do Nového Města nad Metují – Žižkovo náměstí. Ukončení je plánováno na 
říjen 2021.
» Od 23. března 2021 začnou stavební práce na rekonstrukci komunikace z Rychnovka do Jaroměře. Ukončení je plánováno na říjen 
2021.
» Od 29. března 2021 začne rekonstrukce komunikace z Velkého Poříčí do Hronova. Ukončení 1. etapy je plánováno na listopad 2021.
Termíny začátku stavebních prací jsou orientační a budou záviset na příznivých klimatických podmínkách.

(EK)
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sčítání lidu, domů a bytů 2021
V letošním roce se opět po 10 letech usku-
teční sčítání lidu, domů a bytů. Účelem 
sčítání je vytvořit a zpřístupnit statistické 
informace za celé území České republiky 
o fyzických osobách, domácnostech, byto-
vém a domovním fondu.

Koho se sčítání týká?
Sčítání je povinné pro všechny osoby, které mají v rozhodný oka-
mžik (o půlnoci z 26. na 27. března 2021) trvalý pobyt nebo pře-
chodný pobyt nad 90 dnů na území ČR, bez ohledu na místo sku-
tečného pobytu, na věk, svéprávnost a zdravotní stav. 
Průběh sčítání
Sčítání 2021 začíná o půlnoci z 26. na 27. března 2021.
sčítání on-line
Od 27. března 2021 do 9. dubna 2021 má každý možnost sečíst se 
on-line prostřednictvím elektronického formuláře zveřejněného 
na stránce ČSÚ | Sčítání 2021 (czso.cz) nebo v mobilní aplikaci.
Listinné sčítání
Kdo se nesečte on-line má zákonnou povinnost od 17. dubna 2021 
do 11. května 2021 vyplnit a odevzdat listinný sčítací formulář, je-
hož distribuci a sběr zajišťují sčítací komisaři a síť sčítacích míst 
„Sčítání 2021”. 
Výsledky sčítání 2021
Výsledky sčítání 2021 budou kompletně zveřejněny na přelomu 
roku 2021 a roku 2022. Více informací naleznete na stránkách Čes-
kého statistického úřadu ČSÚ | Sčítání 2021 (czso.cz)
Zjišťované statistické informace se týkají těchto tematických okruhů: 

a) za fyzické osoby 
1. demografi cké charakteristiky reprezentované věkem, pohlavím, 
rodinným stavem a počtem živě narozených dětí, 
2. charakteristiky geografi ckého rozmístění reprezentované dru-
hem a místem evidovaného pobytu a místem obvyklého pobytu, 
3. charakteristiky krátkodobé a dlouhodobé migrační mobility re-
prezentované státním občanstvím, předchozími druhy a místy evi-
dovaného pobytu, předchozími místy obvyklého pobytu a datem 
přistěhování do České republiky, 
4. kulturní charakteristiky reprezentované národností, mateřským 
jazykem a náboženskou vírou, 
5. úroveň vzdělání, 
6. ekonomické charakteristiky reprezentované ekonomickou akti-
vitou, zaměstnáním, postavením v zaměstnání a odvětvím ekono-
mické činnosti, 
7. charakteristiky dojížďky do zaměstnání a škol reprezentované 
místem pracoviště nebo školy, frekvencí a způsobem dojížďky, 
b) za domácnosti 
1. velikost,  2. typ a složení
c) za byty a domy 
1. obydlenost, 
2. geografi cké rozmístění, 
3. druh a stáří, 
4. vlastnická struktura a právní důvod užívání, 
5. technicko-ekonomické atributy, 
6. kvalitativní charakteristiky bydlení. 

Dagmar Kavanová – vedoucí Oddělení vnitřních věcí

Upozornění pro držitele psů
Poplatek ze psa na letošní rok je splatný do 31. 3. 2021. Pouze 
v případě, že činí více než 500 Kč ročně, je splatný ve dvou stejných 
splátkách, první do 31. 3. 2021, druhá do 30. 9. 2021. 
Poplatek lze uhradit:
» převodem na účet města, č. 19-927551/0100, VS 040131xxxx 
(za křížky uvést č. známky psa), 
» v hotovosti nebo platební kartou v pokladně Městského úřadu. 
Složenky na úhradu poplatku Městský úřad neposílá.
sazby poplatku ze psa činí za kalendářní rok a jednoho psa:
1) snížená sazba 
části města Spy a Vrchoviny, lokality Ve Vilách, Bradla, Studýnka, 
samoty (Osma čp. 111, 137, Černčická čp. 301, 303, 306, Havlíčkova 
čp. 117) a chatové oblasti – 70 Kč, za 2. a dalšího psa – 100 Kč  
2) sazba poplatku za psa chovaného v rod. domku na oploceném 
pozemku – 400 Kč, za 2. a dalšího psa – 600 Kč
3) základní sazba ve městě – 800 Kč, za 2. a dalšího psa – 1 200 Kč
4) zvýšená sazba v domech s více než 2 byty - mimo byt vlastníka 
1000 Kč za 2. a dalšího psa 1500 Kč

Pozor změna od 1. 1. 2021
Sazba ze psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let nebo osoba, 
která v roce, kdy ohlašuje vznik své poplatkové povinnosti dosáh-
ne 65 let, činí ročně (netýká se snížených sazeb dle odst.1):
za 1. psa – 200 Kč, za 2. a dalšího psa – 300 Kč.
U sazby poplatku ze psa, jehož držitel dovršil věku 65 let, správce 
poplatku poskytne automaticky sazbu poplatku ve výši 200 Kč. Dr-
žitel psa nemusí prokazovat nárok na sníženou sazbu.
V případě držení psa po dobu kratší než jeden rok se platí poplatek 
v poměrné výši, která odpovídá počtu i započatých kalendářních 
měsíců. Při změně místa trvalého pobytu, nebo sídla, platí držitel 
psa poplatek od počátku kalendářního měsíce následujícího po 
měsíci, ve kterém změna nastala, nově příslušné obci.
Poplatek ze psů se platí ze psů starších 3 měsíců.

Pro držitele psů, kteří budou mít uhrazený poplatek ze psa, jsou 
k dispozici na pokladně Odboru fi nančního sáčky na psí exkrementy.
Podrobnější informace podá Odbor fi nanční, telefon: 491 419 637.

Ceny za vyprazdňování odpadových nádob pro rok 2021
druh svozu cena občané

Popelnice týdenní 2 800 Kč

kombinovaný 2 430 Kč

čtrnáctidenní 1 560 Kč

měsíční 850 Kč

Kontejnery týdenní 17 730 Kč

čtrnáctidenní 8 880 Kč

Plastové pytle 60 Kč/ks
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Necháte se nachytat v Centru prevence Mandl?

Informace o činnosti krizového štábu ORP 
Nové Město nad Metují v době nouzového stavu

Jak už jste se mohli dozvědět dříve, značnou část naší práce v Cen-
tru prevence Mandl tvoří základní sociální poradenství, které ze 
zákona poskytujeme všem občanům. Proto jsme se rozhodli zpří-
stupnit vám ho co nejvíce. Pro tento rok jsme si pro vás připravili 
informační kvízy, jejichž formou se vám pokusíme zprostředkovat 
témata, s nimiž se na nás lidé nejčastěji obracejí a potřebují s nimi 
pomoci. Ke každému tématu zadáme několik otázek s jedinou 
možnou správnou odpovědí. Zkuste vyzkoušet své znalosti a na 
konci si můžete ověřit správnou odpověď. 
1) Minimální hranice peněžních příjmů k zajištění stravy a ostat-
ních základních potřeb člověka se označuje:
a)hranice přežití  b) životní minimum
c) minimální příjem
2) Pro vznik nároku na dávky v hmotné nouzi: 
a) musím být v evidenci úřadu práce
b) musím být uznán za osobu v hmotné nouzi (posouzení životní situace)
c) musím odpracovat veřejně prospěšné práce

Obce s rozšířenou působností (dále jen ORP), mezi něž patří také 
Nové Město nad Metují, plní úkoly vyplývající z krizových zákonů – 
zejména zákona č. 240/2000 Sb., o krizovém řízení a o změně někte-
rých zákonů, v platném znění. Po vyhlášení nouzového stavu dne 12. 
března 2020 a opětovném vyhlášení nouzového stavu ode dne 5. října 
2020 se určení členové krizového štábu ORP Nové Město nad Metují 
schází pravidelně 1x až 2x týdně. Jednání krizového štábu vede sta-
rosta nebo jím určený zástupce. Do dnešního dne se konalo 72 schů-
zek krizového štábu, na kterých jsou projednávána a řešena vyhlašo-
vaná krizová opatření. Krizový štáb projednává a organizuje způsob 
plnění krizových opatření, která jsou určena obcím, případně krajům. 
Krizový štáb dále sleduje vyhlašovaná usnesení vlády a mimořádná 
opatření Ministerstva zdravotnictví a dalších ministerstev souvisejí-
cích s krizovou situací. Snaží se o informovanost občanů v adekvátní 
kvalitě a míře a schvaluje informace, které zveřejňuje prostřednic-
tvím informačních kanálů: web města, městský rozhlas, profily na 
sociálních sítích Facebook a Instagram, světelné noviny umístěné na 
autobusovém nádraží, Novoměstský zpravodaj.
V letošním roce krizový štáb řešil zabezpečení činnosti Městského úřa-
du Nové Město nad Metují (dále jen Městský úřad) tak, aby bylo vy-
hověno jak platným Usnesením vlády, tak i občanům při vyřizování 
jejich záležitostí. Od 15. února 2021 je Městský úřad otevřen v plném 
rozsahu, samozřejmě při dodržování všech platných preventivních 
opatření. Krizový štáb také řešil strategii očkování a pomoc senio-
rům při registraci a rezervaci očkování proti COVID-19 ve spolupráci  
s Odborem sociálních věcí. V posledním týdnu krizový štáb rozhodoval  
o využití nabídky ředitele Nemocnice Náchod týkající se bezplatné-
ho testování veřejnosti mobilním testovacím týmem Armády České 
republiky. První testování bylo provedeno v pátek 19. února 2021, kdy 
bylo otestováno 367 lidí. Z tohoto počtu bylo 21 lidí testováno pozi-
tivně, což je 5,7 %. Druhé testování se uskutečnilo v sobotu 27. února 
2021 v Kině 70. Další testování se uskuteční v březnu, termíny budou 
zveřejněny na webu a FB města. Dále Královéhradecký kraj posky-
tl naší ORP respirátory, a to zejména pro poskytovatele zdravotních 
a sociálních služeb a rovněž pro další subjekty v Královéhradeckém 
kraji. Respirátory byly předány starostům obcí v našem ORP, posky-
tovatelům zdravotních a sociálních služeb a školám. 
Školy a školská zařízení jsou koronavirovou pandemií výrazně ovliv-
něny ve své činnosti. Mimořádným opatřením Ministerstva zdravot-
nictví byly od 11. března 2020 uzavřeny všechny základní i střední 

3) K žádosti o příspěvek na bydlení se dokládají příjmy a náklady na bydlení:
a) jednou ročně  b) každý měsíc  c) jednou za čtvrtletí 
4) do rozhodného příjmu rodiny (ten, co se započítává jako příjem) patří:
a) přídavek na dítě  b) příspěvek na bydlení  c) příspěvek na živobytí
5) Nárok na přídavek na dítě má rodina s čistým příjmem nižším než je:
a) 3násobek životního minima rodiny
b) 2,7násobek životního minima rodiny
c) 2,5násobek životního minima rodiny
6) Osoba, která z důvodu dlouhodobě nepříznivého zdravotního 
stavu potřebuje pomoc jiné osoby (třeba příbuzného) při zvládání 
základních životních potřeb, může:
a) sázet sportku a doufat, že bude moci nahradit plat příbuznému, 
který o něho pečuje a nemůže proto vydělávat
b) čekat, až dojdou úspory 
c) uplatnit nárok na příspěvek na péči 

správné odpovědi: 1)b, 2)b, 3)c, 4)a, 5)b, 6)c
Tým Centra prevence Mandl

školy. Od 20. dubna 2020 se pak opatření začala postupně rozvolňo-
vat – nejprve pro žáky 9. ročníků základních škol a maturanty a poté 
i pro zbytek žáků. Účast na prezenční výuce byla dobrovolná. O opě-
tovném zákazu osobní přítomnosti žáků na středních a základních 
škol rozhodla vláda s účinností od 14. října 2020. Od 18. listopadu 
2020 se zpět do škol vrátili žáci 1. a 2. ročníků a speciálních škol.  
V době uzavření škol probíhá výuka distanční formou, což je organi-
zace vzdělávání na dálku mezi učitelem a žákem. Všechny naše ško-
ly tuto formu výuky zvládají, přesto přepnutím do distanční podoby  
a zákazem přítomnosti žáků a studentů ve školách trpí nejen kvali-
ta vzdělávání. Děti potřebují kontakt se svými spolužáky a potřebují 
každodenní přirozený pohyb. Jinak začnou strádat, a to se projeví na 
jejich psychice, fyzické kondici a celkovém zdravotním stavu. Na zá-
kladě určení hejtmana Královéhradeckého kraje vykonává Základní 
škola Nové Město nad Metují, Školní 1000 po celou dobu nouzového 
stavu vyhlášeného od 5. října 2020 nezbytnou péči o děti určených 
zaměstnanců – zejména zaměstnanců bezpečnostních sborů, posky-
tovatelů zdravotních služeb apod. 
Koronavirová pandemie výrazně ovlivnila provoz celého střediska 
sociálních služeb OÁZA. Centrum denních služeb Domovinka bylo na 
jaře uzavřeno na více než 3 měsíce. Poté byl provoz, za bezpečnost-
ních opatření, znovu obnoven. Pečovatelská služba po celou dobu 
denně poskytovala péči v domácnostech navzdory vyššímu riziku ná-
kazy. Při personálním oslabení musely být některé úkony reduková-
ny. Po stabilizaci opět pečovatelská služba poskytuje služby v plném 
rozsahu. V roce 2020 se Odlehčovací služba a Domov pro seniory na 
jedné straně potýkal s izolací klientů odtržených od jejich blízkých, 
na druhé straně s nákazou Covid-19, kterou v loňském roce prodělalo 
29 klientů a 29 zaměstnanců. Bohužel 4 klienti nákaze bezprostředně 
podlehli. Během karantény (od 29.9. - 24.12. 2020) nesměli být na Do-
mov pro seniory a Odlehčovací služby přijímáni noví žadatelé. Nyní 
se situace na Domově stabilizuje, na uvolněná místa jsou umísťováni 
noví obyvatelé a téměř všichni klienti jsou již očkováni proti Covid-19. 
Zároveň je nezbytné být neustále ve střehu, neboť není jisté, nakolik 
očkování chrání i před novými mutacemi. Návštěvy klientů tedy stá-
le probíhají za bezpečnostních opatření (rezervační systém návštěv, 
prokázání se antigenním testem, ochranné pomůcky po celou dobu 
návštěvy atd.). 

Dagmar Kavanová, 
tajemnice krizového štábu ORP Nové Město nad Metují
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50 let Hudební školy Hilden

Prodej vstupenek na 76. Mezinárodní Chopinův festival byl zahájen

Dne 10. února 1971 schválila Rada města Hilden založení Hudební 
školy Hilden. Pro Hudební školu Hilden to je důvod ohlédnout se 
zpět za uplynulými 50 lety, ale také oslavit toto výročí různými 
aktivitami a akcemi - podle toho, jak to současná situace dovolí. 
S rozhodnutím Rady města 10. února 1971 byl položen základní 
kámen pro vývoj profesionálně pracujícího a významně vzděláva-
cího a kulturního zařízení města Hilden. 
Od roku 1989 získaly různé obory hudební školy na důležitosti.  
V oblasti souborů byly nově vytvořeny symfonický orchestr a de-
chový orchestr a v průběhu let byly založeny další orchestry, sou-
bory a skupiny. Základní obor byl nově nasměrován a rozšířen díky 
spolupráci s mateřskými školami a nezanedbávala se ani podpora 

Mezinárodní Chopinův festival je jednou z nejdůležitějších kultur-
ních akcí, nejen v Dusznikách-Zdróji, ale v celém kraji. Je to na svě-
tě nejstarší, nepřetržitě trvající klavírní festival a zároveň hudební 
festival v Polsku. Jako každý rok se v prvním týdnu v srpnu sejde  
v Dusznikách-Zdróji řada klavírních virtuosů z celého světa. Le-
tošní 76. ročník Mezinárodního Chopinova festivalu se v Duszni-
kách-Zdróji bude konat od 6. 8. do 14. 8. 2021. Chcete-li se této 
skvělé akce zúčastnit, můžete si už dnes zakoupit vstupenky na 
jednotlivé koncerty nebo permanentku na celou akci.

pátek 6. 8. 2021 ve 20.00 h. Seong-Jin CHO-zahajovací 
  koncert  cena: 120 zł

sobota 7. 8. 2021 ve 20.00 h. Colleen LEE  cena: 70 zł

neděle 8. 8. 2021 v 16.00 h. Philipp LYNOV  cena: 70 zł
 ve 20.00 h. Elżbieta STEFAŃSKA –  
cena: 100 zł, k 20. výročí smrti Haliny Czerny-Stefańské

pondělí 9. 8. 2021 v 16.00 h. Martin James BARTLETT  
    cena: 50 zł
 ve 20.00 h. Krzysztof JABŁOŃSKI cena: 80 zł

úterý 10. 8. 2021 v 16.00 h. Alexander KOBRIN  cena: 50 zł
 v 19.00 h. Aktivní účastníci 20. Celostátního                       
mistrovského kurzu pro pianisty  v Dusznikách-Zdróji – charitativní
 ve 22:00 h   NOKTURN – hosté večera: Róża 
 cena: 200 zł, Światczyńska - Marcin Majchrowski

středa 11. 8. 2021 v 16.00 h. Nicolas NAMORADZE cena: 50 zł      
 ve 20.00 h. Nikita MNDOYANTS  cena: 80 zł

mladých talentů, o čemž svědčí dodnes vysoký počet vítězek a ví-
tězů soutěže „Jugend musiziert“ (mládež muzicíruje).
Ale to nestačí. K tomu přispěla setkání s orchestry v tuzemsku  
a v zahraničí, jako např. s orchestrem Warrington Youth Orches-
tra, s městskou kapelou Nördlingen a smíšeným orchestrem  
v Kobe/Japonsko. Vedle pravidelných vystoupení ve městě to byly 
stále častěji velké a naprosto velkolepé – jako například velký 
koncert „Symphonic Rock“ v roce 1993, muzikálové vystoupení 
„Canto“ v roce 2003 a „Niggel“ v roce 2005 a v neposlední řadě 
velké vystoupení u příležitosti Fabryho roku 2010 (barokní opera 
„Der Bürger als Edelmann“ (Občan jako šlechtic) a jubileí „150 let 
městských práv“ a „40 let hudební školy v roce 2011”. Mnoho ob-
čanů Hildenu má bezpochyby tato mimořádná vystoupení ještě  
v dobré paměti. Dalším milníkem hudební školy byl od roku 2008 
vstup do programu spolupráce „JeKi – Jedem Kind ein Instrument“ 
(hudební nástroj pro každé dítě). Účast v tomto republikovém 
programu umožňuje dodnes všem dětem základní školy přístup  
k aktivnímu muzicírování. Kromě toho díky kooperačním programům  
a projektům značně posílila spolupráce se středními školami. 
V dnešní době využívá pravidelně nabídek hudební školy více než 
2 000 žákyň a žáků, od malých dětí až po seniorský věk.
V tomto roce by se však vše mělo zaměřit na 50. výročí hudební 
školy. Bude zajímavé sledovat, jak se bude hudební škola v průbě-
hu roku digitálně prezentovat s ohledem na tyto zvláštní naroze-
niny a snad brzy také v podobě živých vystoupení.

Překlad: Věra Prokýšková

čtvrtek 12. 8. 2021 v 16.00 h. Sa CHEN  cena: 50 zł
 ve 20.00 h. Lucas DEBARGUE  cena: 80 zł

pátek 13. 8. 2021 v 16.00 h. Alexandra DOVGAN  cena: 70 zł
 ve 20.00 h. Eric LU  cena: 100 zł

sobota 14. 8. 2021 ve 20.00 h. Grigory SOKOLOV - 
 závěrečný koncert  cena: 180 zł

V době konání 76. Mezinárodního Chopinova festivalu v Dusznikách- 
Zdróji se bude konat 20. Celostátní mistrovský kurz pro pianisty  
v Dušníkách Zdroji (Master Class), ve dvou termínech:
• 8 - 10.08.2021 – prof. DANG Thai Son
• 11 - 14.08.2021 – prof. Alexander Kobrin

Permanentku na všechny koncerty bude možné zakoupit v ceně  
1 100 zł. Permanentka pro pasivní účastníky 20. Celostátního mis-
trovského kurzu pro pianisty v Dusznikách-Zdróji bude stát 800 zł.

Rezervace vstupenek a permanentek bude trvat do vyčerpání zásob.
Více informací o rezervaci a harmonogramu festivalu se dozvíte 
na www.festival.pl.
V souvislosti s pandemií existuje riziko, že výše uvedené plány 
budou muset být neočekávaně změněny bez předchozího upozor-
nění!

Organizátoři se omlouvají za případné nepříjemnosti a žádají  
o pochopení obtížné situace!
Info. Mezinárodní nadace Chopinových festivalů v Dusznikách - 
Zdróji.

Překlad: Věra Prokýšková
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sledované období: 10.01.2021 – 10.02.2021

V tomto období MP řešila celkem 144 událostí. Dopravních přestup-
ků bylo 59, ostatní přestupky jsme zaznamenali v 8 případech.
V uplynulém období došlo k ostrému spuštění měřících stanovišť. 
Nyní mám již k dispozici statistiku za měsíc leden. Radar provedl 
kontrolní měření u 43 875 vozidel. V 604 případech bylo zjištěno 
překročení nejvyšší dovolené rychlosti a tyto přestupky byly předá-
ny k řešení správnímu orgánu.

S dosavadní situací po instalaci radarových stanovišť jsem velmi 
spokojen, neboť mám mnoho ohlasů od veřejnosti, že se v místech 
doprava zklidnila a hlavně zaznamenáváme stále nižší nehodovost.

Výběr z nejzávažnějších nebo nejnáročnějších oznámení:

13.01.2021 došlo ve 14.37 hodin k dopravní nehodě u odbočky na 
Bražec. Z tohoto důvodu musela MP uzavřít na téměř dvě hodiny 
hlavní tah z Nového Města nad Metují na Náchod.
15.01.2021 v 19.50 hodin MP vyjížděla na žádost PČR do ulice Ná-
chodské na pomoc posádce Zdravotnické záchranné služby, kterou  
v sanitním vozidle napadl přepravovaný pacient. Strážníci a poli-
cisté pacienta zklidnili a sanitní vozidlo doprovodili do Oblastní 
nemocnice v Náchodě, kde asistovali po celou dobu potřebných vy-
šetření. Další převoz do specializovaného zařízení v Hradci Králové 
již zajistili strážníci MP Náchod. 
16.01.2021 v 10.00 hodin se podařilo PČR, za vydatného přispění 
Městského kamerového a dohlížecího systému vyřešit případ, spo-
čívající v zatajení nálezu, kdy jeden z občanů ztratil na ulici Komen-
ského dražší balíček, který si vyzvedl na poště. Bohužel jej nalezl 
nepoctivý člověk, který se rozhodl si jej nechat. Následně byl velmi 
nemile překvapen, když u jeho dveří zazvonili policisté.   
16.01.2021 v 18.20 hodin MP přijala oznámení o opilci, který obtěžo-
val okolí na ul. T. G. Masaryka. Strážník jej na místě zajistil a jelikož 
vykonával službu sám, o převoz na Protialkoholní záchytnou stani-
ci požádal PČR, která žádosti ihned vyhověla. Tento případ ukazuje 
velmi dobrou spolupráci obou složek v praxi. 

19.01.2021 v 00.50 hodin MP přijala oznámení o partnerské hádce 
v jednom z bytů na ul. T. G. Masaryka. Strážníci si vyžádali podporu 
PČR a společně na místě zjednali pořádek. Spáchané přestupky byly 
vyřešeny ihned na místě. 
21.01.2021 ve 02.15 hodin byla MP požádána PČR o urgentní asisten-
ci při vyšetřování agresivního pachatele. Strážníci policistům asis-
tenci ihned poskytli a pachatel byl převezen do cely předběžného 
zadržení. 
27.01.2021 v 19.38 hodin se MP podařilo objasnit pachatele krádeže, 
který kradl v jednom z obchodů na ulici T. G. Masaryka. MP shromáž-
dila proti tomuto muži dostatek důkazů a poté jsme si pro něho tzv. 
„došli” do místa bydliště. Ten se pod tíhou důkazů záhy ke krádeži 
doznal. 
30.01.2021 ve 14.00 hodin byl MP oznámen muž, který seděl ve sně-
hu na Železově louce. Na místě byl dotyčný nalezen a bylo zjištěno, 
že je namol opilý. Dechovou zkouškou bylo u něho zjištěno 3,1 pro-
mile alkoholu v dechu a jelikož nebyl komu předat, tak musel být 
odvezen na Protialkoholní záchytnou stanici v Hradci Králové, kde 
musel být z vozidla až na lůžko doslova odnesen. 
06.02.2021 v 19.23 hodin byla MP přivolána na nádraží ČD, kde se 
měla nacházet skupinka porušující veřejný pořádek. Na místě byla 
krom nahlášené skupinky nalezena šestnáctiletá dívka, která zvra-
cela a jevila známky otravy alkoholem. Vzhledem ke svému věku 
byla převezena na ošetření do Oblastní nemocnice v Náchodě, kde 
po ošetření mohla být propuštěna domů. Ovšem zde nastal pro-
blém, neboť dívka je z Týniště nad Orlicí a její matka neměla mož-
nost si ji vyzvednout. Proto jsem strážníkům povolil, aby dívku do 
Týniště odvezli a předali rodičům. Celá událost byla předána k dal-
šímu šetření Odboru sociálních věcí Městského úřadu Nové Město 
nad Metují.
08.02.2021 v 06.00 hodin byla MP nahlášena zablokovaná kruho-
vá křižovatka ve Vrchovinách, a to z důvodu intenzivního sněžení. 
MP nejprve prováděla odklon vozidel přes obec Provodov-Šonov, 
ovšem záhy obdržela informaci, že je neprůjezdný kopec na mezi-
národní silnici u Vysokova. Bohužel v tu chvíli nebyla žádná cesta 
na Náchod průjezdná a strážníkům nezbylo nic jiného, než řidiče 
na tuto skutečnost upozornit. Zároveň jsme intenzivně pracovali 
na zprůjezdnění stoupání ve Vrchovinách, což se po chvíli podařilo  
a byl zprůjezdněn jeden jízdní pruh, který byla kyvadlově puštěna  
osobní vozidla a autobusy. Nákladní doprava musela zatím stát. Na 
místo byla rovněž přivolána PČR, která uzavřela úsek od dolní části 
Vrchovin po kruhovou křižovatku, který byl zcela nesjízdný. Po osmé 
hodině již začala fungovat sůl a silnice umožnila průjezd i nákladní 
dopravě. Zcela bez komplikací byl úsek v 09.00 hodin.

Drtivá většina řidičů byla na místě ukázněná a za to jim patří velké 
poděkování, bohužel se ovšem našel i jeden řidič, který mi na mís-
tě vynadal, proč jsme do úseku pustili nákladní vozidla. Bohužel si 
příliš neuvědomil, že nákladní vozidla do úseku najela ještě před 
příjezdem policejních hlídek. Zároveň bych v této souvislosti požá-
dal všechny řidiče a řidičky, kteří nejsou za volantem příliš zdatní, 
aby v takovýchto podmínkách vůbec nevyjížděli a raději využili -  
i přes zpoždění - hromadnou dopravu. 

Na přiložené fotografii můžete vidět řešení, poměrně nebezpečné-
ho stání v křižovatce. Vínové vozidlo se dopouští přestupku, neboť 
zde není v žádném případě zachován povinný odstup pěti metrů 
od hranice křižovatky, navíc zde takto zaparkované vozidlo velmi 
brání ve výhledu. Černé vozidlo není rovněž v místě zaparkováno  
z pohledu bezpečnosti ideálně, nicméně musím podotknout, že to se 
již žádného přestupku nedopouští.  

Miloš Kratěna, vrchní strážník     

Městská policie Nové Město nad Metují, náměstí Republiky 6,
tel.: 156
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5. ledna – 12.53 h. - transport pacienta do vozu ZZS, 
Nové Město n. Met., ul. Na Táboře.
5. ledna – 15.37 h. - transport pacienta do vozu ZZS, 
Nové Město n. Met., ul. Na Táboře.
8. ledna – 11.50 h. - únik nafty na vozovku, Vrchoviny 
(směr Náchod).
11. ledna – 9.57 h. - záchrana osoby pomocí automatizovaného ex-
terního defibrilátoru, Nové Město n. Met., ul. Slunečná.
12. ledna – 17.23 h. - dopravní nehoda osobního automobilu, 
Nahořany (směr Městec).    
13. ledna – 14.37 h. - dopravní nehoda osobního automobilu, 
Vrchoviny (směr Náchod).    
13. ledna – 16.28 h. - vyproštění autobusu, Václavice.  
19. ledna – 12.51 h. - odstranění nebezpečných stavů, 
Nové Město n. Met., ul. Komenského.
21. ledna – 17.30 h. - odstranění nebezpečných stavů, 
Nové Město n. Met., Husovo nám.
29. ledna – 15.19 h. - odstranění stromu nakloněného 
nad vozovkou, Nové Město n. Met., ul. Klopotovská. Dopravní nehoda, směr Městec - foto Michal Fanta

30. ledna – 8.29 h. - odstranění stromů z komunikace, Peklo (směr 
Ostrovy a Doly).

h a s i č i  n o v é  m ě s t o  n a d  m e t u j í

Výjezdy jednotky, tel.: 491 471 150 nebo tísňové volání 150

TANEČNÍ PRO MLÁDEŽ
2020 

PŘERUŠENO
 

pokračování dle uvolnění opatření vlády

KONCERT BRATŘÍ EBENŮ
 

ZRUŠENO
 

vstupenky vracíme do 31. 3. 2021

TANEČNÍ PRO MLÁDEŽ
2021

 

PŘIHLÁŠKY OD
1. 3. 2021

 
konání od září 2021

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
FRANKIE A JOHNNY 

 

PŘESUNUTO NA
5. 10. 2021

 
vstupenky zůstávají v platnosti

WWW.MESTSKYKLUB.CZ

k u l t u r n í  a k c e
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Regionální knižní novinka 
V předvánočním období se na knižních pultech objevila zajímavá 
regionální publikace z libereckého Nakladatelství Bor. Její spo-
luautorka, Dr. Eva Koudelková, je dlouholetou spolupracovnicí 
a příznivkyní naší knihovny. Proto i tuto její novinku jsme nabízeli 
také my k prodeji.  Po knize se jen zaprášilo. V současné době 
máme informace, že bylo nutné připravit dotisk, aby se dostalo 
skutečně na všechny zájemce. Takže - až se knihovna znovu ote-
vře, knihu opět naskladníme a budeme ji pro vás nabízet k prodeji 
v ceně 400 Kč.  A můžeme vám také slíbit, že s paní Koudelkovou 
(i s panem Fettersem) uspořádáme zajímavou přednášku o této 
knize - jen co to epidemiologická situace dovolí. Máme se na co 
těšit!

Eva Koudelková, aleš Fetters: Metuje známá i neznámá
Záměrem této knihy je přiblížit řeku Metuji, páteř Kladského po-
mezí a přilehlých oblastí. Autoři v ní sledují řeku od jejího pramene 
v oblasti Adršpachu až po soutok s Labem v Jaroměři, nepojímají ji 
však izolovaně, ale jako nedílnou součást krajiny, jíž protéká. Ta je 
charakteristická svou pestrostí a rozmanitostí, najdeme v ní kromě 
různorodých přírodních krás také cenné památky sakrální a lidové 
architektury, historická města, zámecké stavby i hradní zříceniny, 
ale také mlýny, které k vodním tokům odjakživa nedílně patřily. 
Metuji obohacují na její cestě četné přítoky, jež kniha sleduje stej-
ně jako řeku, do níž se vlévají. Naše kniha není vlastivěda ani prů-
vodce, je to pozvánka na svébytný výlet za krásami krajiny, jež se 
označuje jako Pometují. A protože k výletům patří také fotografi e, 
které mají umocnit dojem, najde jich zvídavý výletník v naší knize 
přes čtyři stovky.

Eva Maurová

Tipy ke čteníTipy ke čtení
Pro děti

Pro dospělé
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NOdIVsE
NOvoměstská dIVadelní sEbranka v krásném zajetí místních 
pověstí

Drazí diváci ochotnického divadla, zdravíme vás při krátké zprávě 
o naší současné činnosti, bohužel stále „neživé“. Nicméně - sna-
žíme se těžit příležitosti a zkušenosti i při této situaci, a tak vás 
můžeme zvát na naše, nejen online, aktivity, na kterých pracujeme.

Pro jistou diváckou úspěšnost a nadšení souboru, pokračujeme 
ve Čtení z domácí knihovny. Členové souboru vybírají své oblíbené 
knihy a jejich úryvky předčítají v krátkých videích, která jsou zve-
řejňována na našich sociálních sítích. 

VYRaZtE dO OFFLINE sVěta Na PROCHÁZKU – NOdIVsE BUdE 
s VÁMI
Dále se zapojujeme do přípravy tematických procházek, ke kterým 
budou členové souboru načítat pověsti a legendy z Nového Města 
nad Metují a okolí. Jedná se o procházky, které bude moci zažít 
úplně každý sám nebo s rodinou. K dispozici budete mít trasu, 
a na určených místech si budete moci vyslechnout vyprávění, tý-
kající se přímo vaší zastávky během procházky. 

Takové tvoření nás těší, doufáme, že potěší i vás!

Další informace: 
www.facebook.com/divadlonome
Naše videa na YouTube: 
www.youtube.com/results?search_query=nodivse

Vaše SEBRANKA!

  Poznávání spolek, Nové Město nad Metují 
 zve na výstavu v Městském úřadu, Galerie na schodech 

Nové Město nad Metují 

 
Zahájení výstavy v pondělí 1. 3. 2021         

  Městský úřad Nové Město nad Metují, Galerie na schodech 
  

     Výstava potrvá do 30. 6. 2021 

 

Š k o l Y  a  Š k o l s k Á  Z a Ř í Z e n í

Pravidelné okénko III. / 21
z á k l a d n í  u m ě l e c k á  š k o l a  B e d ř i c h a  s m e t a n y

Březen je měsíc, kdy před sebou máme přicházející jaro, více slu-
níčka a teplejší dny. Po mrazivém únoru jistě přijdou vhod, stejně 
jako dobré zprávy a vyhlídky na lepší podmínky pro živé a mladé 
umění našich žáků.l

Vážení čtenáři, vítejte u dalšího okénka do naší ZUŠky!

Přípravy na zahájení prezenční výuky aneb nedočkavé učitelstvo
Během doby, kdy probíhala (probíhá?) distanční výuka, se škola 
začíná potýkat se zásadní nevýhodou formy této výuky – odliv žáků 
ze školy. Neosobní výuka je především u kolektivních oborů velice 
náročná a přes veškeré snahy učitelů nemůže svou kvalitou plně 
nahradit přímé vyučování a živý kontakt učitele a žáka. Z těchto, 
i jiných, důvodů se začala znatelně zvedat vlna odhlašování žáků, 
a proto prosíme všechny – žáky, rodiče a přátelé školy, vydržte! 
Podpořte žáky v trpělivosti a rodiče v důvěře vůči škole. ZUŠka žije 
a stále se pracuje na tom, abychom mohli žákům nabízet kvalitní 
a atraktivní výuku.

Učitelský sbor již nyní pomalu připravuje a aktualizuje nabídku 
na školní rok 2021/2022. Ve hře jsou otázky typu: Budou v nabídce 
nové nástroje? Jaké nástroje a obory mohou rozšířit svou kapa-
citu? Jaké pravidelné akce či zájezdy mohou učitelé zařadit? Do 
jakých kulturních akcí města, okresu i kraje se můžeme zapojit?

Nápadů a elánu je plno – a jistě se máme všichni na co těšit!
Pravidelně sledujte naše webové stránky, kde vás budeme o všech 
novinkách informovat.

Umění bourá bariéry a staví příležitosti
V rámci oslav výročí školy, i v rámci plánování našeho dalšího 
působení, se v učitelském sboru sem tam vracíme do minulosti, 
abychom se inspirovali z činnosti našich předchůdců i současných 
kolegů. Každé umění plně nabývá na významu až s divákem či po-
sluchačem, a proto je snem každého učitele, aby se jeho žák mohl 
veřejně prezentovat. A co je opravdu lákavé a inspirativní? Zájezdy 
do zahraničí!

Škola se může chlubit několika soubory, sbory, komorními těle-
sy i orchestry. Během historie školy se několikrát podařilo vyrazit 
za hranice naší republiky a potěšit diváky a posluchače například 
v Polsku, Rakousku, Německu, Francii. 

V našem chystaném almanachu se mimo jiné dozvíte, kam se ZU-
Ška podívala a na jakých místech mají naši žáci stále dveře ote-
vřené. A možná se dozvíte i to, kam by rádi naši učitelé zavítali se 
svými žáky. 
Přejeme vám hezké, přicházející, jarní dny!

Lucie Kotěrová
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• Mateřské centrum Na zámečku • Husovo nám. 1202, 549 01 Nové Město nad Metují • 

• www.mcnazamecku.cz • mcnazamecku@gmail.com • 774 549 011 • 

 
 

 
 
 
 

 

Příměstský tábor pro děti 3-6 let. 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
    26.7. – 30.7. 2021 

  2.8. –   6.8. 2021 
 

 

    7:00 – 15:30 hodin  
 

 
 

    700 Kč/týden  
 

 
 

elektronická přihláška na webu MC 
vedoucí: Věra Plíhalová 

 
tábory jsou určeny pro děti zaměstnaných nebo podnikajících rodičů s trvalým bydlištěm v 

Novém Městě nad Metují a okolí 
 

turnusy: 

doba: 

cena: 

celodenní program, 
stravování, pitný 

režim, výlety, 
táborové tričko 

 

 
 

 
• Mateřské centrum Na zámečku • Husovo nám. 1202, 549 01 Nové Město nad Metují • 

• www.mcnazamecku.cz • mcnazamecku@gmail.com • 774 549 011 • 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

Stýská se nám po vás! 
Pojďte se s námi smát a hrát si!  

Online dopolední program plný překvapení a 
zábavy. 

 

Kdy?     středa  9:30-10:30  
Co? pohybová rozcvička, veselé říkanky, výtvarné hrátky,           

vtipné svačinky, divadélko, pokec u vlastní kávy  
 

Jak?   z pohodlí domova v online prostoru  
přihlašovací údaje na ZOOM na webu MC 

 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 
     ZDARMA 

dobrovolné dary můžete posílat na bankovní účet  
 
 
 

  
 

 
1.  7.7. – 9.7.  pro děti 7-13 let  
2.  12.7.- 16.7.  pro děti 5-13 let  
3.  19.7.- 23.7.  pro děti 6-12 let 
4.  27.7.– 31.7.  Zámecká školka pro děti 3-6 let  
5.  2.8.- 6.8.   Zámecká školka pro děti 3-6 let  
6.  16.8.- 20.8.  pro děti 7-13 let 
7.  23.8.- 27.8.  Sportovní tábor se zaměřením na florbal  

pro děti 6-14 let  
 

 
 

Letní příměstské tábory v MC Na zámečku 2021 

dotovaná cena 1. turnusu je 500 Kč/1 dítě, 4.-5. turnusu je 700 Kč/1 dítě, 2.,3.,6.,7.turnusu je 800 Kč/1 dítě  

přihlášky online na www.mcnazamecku.cz 
tábory jsou určeny pro děti zaměstnaných nebo podnikajících rodičů s trvalým bydlištěm v Novém Městě nad Metují a okolí 
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sPŠ – spolupráce s fi rmami 
Naše škola dlouhodobě spolupracuje s různými subjekty. Velký 
důraz klademe na spolupráci s fi rmami regionu, kdy navazujeme 
na tradici spolupráce například s bývalým Stavostrojem, Eltonem 
či Elitexem. Takovým významným počinem v této oblasti byl i vznik 
Konsorcia v dubnu 2019, kdy se uskutečnila první schůzka Konsor-
cia. Na jednání se sešli zástupci Nového Města, zástupce KHK,  naší 
školy, významných fi rem v novoměstském regionu, novoměstských 
základních škol a MAS Pohoda venkova, z. s.
Zástupci  zúčastněných fi rem se shodli na tom, že chtějí podpo-
rovat strojírenské obory Střední průmyslové školy. Hlavním cílem 
je zachování a rozvoj středního odborného a učňovského školství 
strojírenského zaměření v Novém Městě nad Metují a také to, aby 
vycházelo vstříc potřebám zaměstnavatelů v regionu. 
Firmy, které se účastnily první schůzky vznikajícího Konsorcia:
AMMANN Czech Republic, a. s., NMnM, ASC Bohuslavice, a. s.,
ATAS elektromotory Náchod, a. s., Feinmetall CZ, s. r. o., NMnM,
Halla, a. s., NMnM, Hronovský, s. r. o., NMnM,
Mesa Parts, s. r. o., Vysokov, Sab Trafo, s. r. o., NMnM.
spolupráce mezi naší školou a zaměstnavateli zapojenými do této 
iniciativy probíhá především v těchto oblastech:
» odborné exkurze žáků,
» školení učitelů odborných předmětů a odborného výcviku,
» odborný výcvik učebních oborů ve fi rmách Konsorcia,
» odborná praxe maturitních oborů ve fi rmách Konsorcia,
» společná propagace fi rem a školy,
» zapojení odborníků z praxe do výuky.
V letošním školním roce naši žáci absolvovali a absolvují, pokud 
to epidemiologická situace dovolí, odborný výcvik v různých fi r-
mách regionu. Firmy mají o naše žáky zájem a mnozí absolventi 
po úspěšném ukončení studia v těchto fi rmách zůstávají. Jedná se 

o následující učební a studijní obory a fi rmy:
Žáci 2. ročníku oboru strojní mechanik:
Gumotex Automotive Jaroměř, s. r. o., Elkov Jaroměř, s. r. o.,
Mesa Parts, s. r. o., Vysokov, Farmet, a. s. Česká Skalice,
KD Planeta, s. r. o., Městec, Progrestech – nástroje, s. r. o. Dobruška,
M. Macek obrábění, Vysokov.
Žáci 2. ročníku oboru Mechanik seřizovač – Programátor CNC strojů:
Mesa Parts, s. r. o. Vysokov,
Stránský, Petržík – pneumatické válce spol., s r. o. Bílá Třemešná.
Žáci 3. ročníku oboru Karosář:
Škoda Auto, a. s., Kvasiny, Autoservis Švorc, Náchod.
Žáci 3. ročníků maturitních oborů absolvovali v září 2020 čtrnácti-
denní odbornou praxi:
CNC obrábění Duben, spol. s r. o., 
Jasenná, BSB spol., s r. o., Hejtmánkovice,
ASSA ABLOY Opening Solutions CZ, s. r. o., Rychnov nad Kněžnou,
DLNK, s. r. o., Nové Město nad Metují, 
Continental Automotive Czech Republic, s. r. o., Horní Adršpach, 
Servisnotebook, Rychnov nad Kněžnou, 
MESA Parts, s. r. o., Vysokov, 
Progrestech – nástroje, s. r. o., Dobruška, 
Bohuslavice, a. s., Hronovský, s. r. o., Nové Město nad Metují.

Další spolupráce probíhá na bázi materiálního zabezpečení výuky, 
například se Škoda Auto Mladá Boleslav, kdy škole byla poskytnu-
ta dvě nová auta pro výuku karosářů. Dále v této oblasti spolupra-
cujeme se ZBA Ferokov NMnM, s fi rmou Stránský, Petržík pneuma-
tické válce Bílá Třemešná a s fi rmou Ammann NMnM.

Ing. Lenka Švadlenková a Mgr. Eva Cohornová
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m a t e ř s k é  š k o l y

MatEŘsKÉ ŠKOLY INFORMUJÍ

tvorba Mistra Vladimíra suchánka nás bude stále oslovovat

V případě, že budou uvolněna opatření kvůli Covid-19, zveme Vás 
na Dny otevřených dveří novoměstských mateřských škol. Můžete 
se seznámit s prostory jednotlivých škol, se zaměstnanci, zahra-
dou. Vaše děti si mohou pohrát a Vy se můžete informovat.
dny otevřených dveří v mateřských školách budou v následujících 
termínech:

Mateřská škola Na Františku 845 
středa 14. dubna 2021, 8 – 11 a 14 – 16 hodin

Mateřská škola Pod Výrovem 1062 
středa 14. dubna 2021 (odloučené pracoviště MŠ Na Františku) 
8 – 11 a 14 – 16 hodin

„Říká se, že litografický kámen má duši, proto se mu celý život učím 
porozumět. Když se v kresbě na jeho ozrněné ploše setká sen s ob-
razem vnějšího světa, pak se s vášní a zároveň pokorou vydávám 
na cestu, na jejímž konci se zrodí grafický list.“ (Vladimír Suchánek)

Vladimíra Suchánka známe jako světově uznávaného grafika a vý-
tvarníka, který je úzce spjat s východočeským regionem. Narodil 
se 12. února 1933 do rodiny v Novém Městě nad Metují, jeho otec 
byl výborným učitelem, též umělecky nadaným. Vladimír po ab-
solvování náchodského gymnázia zamířil na Pedagogickou fakultu 
Univerzity Karlovy, kde studoval v letech 1952 – 1954 obor výtvar-
né výchovy u profesorů C. Boudy, K. Lidického a M. Salcmana. On  
i jeho profesoři však cítili, že má ještě vyšší umělecké ambice: po-
dařilo se mu přestoupit na Akademii výtvarných umění, kterou ab-
solvoval r. 1960 v ateliéru užité grafiky prof. V. Silovského. Vladimír 
byl velmi nadaným studentem a umělcem, již r. 1961 vystavoval  
v Římě a získal prvé ocenění.
Po absolutoriu působil v Mariánských Lázních, ale po pěti letech 
se vrátil do Prahy a jeho tvorba nabrala na intenzitě. Maloval, 
ale učarovala mu hlavně grafika, blízké mu byly i knižní ilustrace, 
známková tvorba a ztvárňování exlibris, uměleckých značek maji-
telů hodnotných knih. Výtvarně tak obohatil díla Novalise, G. Apo-
llinaira, F. Kafky, A. Sovy, V. Nezvala, O. Březiny a dalších spisova-
telů. Poštovní známka k 1000. výročí sv. Vojtěcha se stala ceněnou 
známkou nejen v ČR, ale i v Německu a dalších státech. R. 1970 byl 
přijat za člena Sdružení českých umělců grafiků Hollar, po 20 let  

Mateřská škola Rašínova 600 
čtvrtek 8. dubna 2021, 8 – 11 a 14 – 16 hodin

Mateřská škola Krčín 
středa 21. dubna 2021 (ZŠ a MŠ Krčín), 8 – 11 a 14 – 16 hodin

Mateřská škola Vrchoviny  
středa 21. dubna 2021 (odloučené pracoviště ZŠ a MŠ Krčín) 
8 – 11 a 14 – 16 hodin
Zápis do všech mateřských škol v Novém Městě nad Metují bude 
v úterý 11. května 2021 od 7 do 16 hodin. Pro odloučené pracoviště 
MŠ Pod Výrovem bude zápis v MŠ Na Františku.

Za ředitelky mateřských škol, Hana Kavková

v l. 1995 – 2015 byl dokonce jejich předsedou.
Od 70. let se zaměřil hlavně na barevné litografie, což je umělec-
ky i technicky velmi náročné. Další úspěchy, podložené usilovnou 
prací, na sebe nenechaly dlouho čekat. Uspořádal více jak 150 sa-
mostatných výstav v ČR i v zahraničí, např. na Slovensku, v Polsku, 
Holandsku, Belgii, Německu, Švédsku, Dánsku, ale i v Japonsku  
a USA. Zúčastnil se i 300 kolektivních výstav v tuzemsku a ve svě-
tě, např. v Paříži, Buenos Aires, Tokiu, Heidelberku, Norimberku, 
Berlíně, Torontu, v Pekingu atd. Od r. 1984 pedagogicky působil  
v mezinárodním grafickém centru v Bruselu a r. 1997 byl jmenován 
členem Evropské akademie věd a umění v Salcburku. 
Jeho díla vlastní mnohé tuzemské i zahraniční galerie, např. Ga-
lerie Albertina ve Vídni, Rockford Art Muzeum v USA. Prezident  
V. Klaus mu udělil r. 2006 medaili Za zásluhy v oblasti umění, před-
stavitelé rodného Nového Města nad Metují jej prohlásili čestným 
občanem města. R. 2013 při příležitosti Mistrových 80. narozenin 
mu uspořádala Správa Pražského hradu a Kabinet české grafiky 
velkou retrospektivní výstavu v Císařské konírně, kterou mnozí  
z nás zhlédli. Vladimír nás osobně provázel i s výkladem.

I přes velká ocenění zůstal vel-
mi skromným umělcem, často 
zajížděl do Nového Města nad 
Metují, tam měl svou 1. výsta-
vu r. 1957 a nedávno v zámku 
i jubilejní 150. výstavu. Potká-
vali jsme jej i na vernisážích 
v Náchodě, Hradci Králové, 
Chrudimi a jinde. Těšil nás  
i svou hrou na klarinet v Grafi-
čance, orchestru grafiků.
Mistr Vladimír Suchánek ze-
mřel 25. 1. v nedožitých 88 le-
tech. Budeme se však i nadále 
těšit z jeho umění a moudrosti, 
viz např. www. fineart.cz. Česká 
televize/Art odvysílala 1. úno-
ra vzpomínkový pořad, který  
s umělcem natočil prof. F. Dvo-
řák. Mistrovo ztvárnění ulit, spi-
rál, žen a dalších námětů nás 
bude těšit trvale.

Čestmír Brandejs
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O Rallye dakar s Markem Pitašem

Jak se stane, že se skaut z Nového Města nad Metují dostane na 
Rallye dakar?
To je jednoduchá otázka, ale těžká odpověď. Skaut z Nového Města 
nad Metují začal díky svému bratrovi fandit Čechům v tomto slav-
ném závodě. Do toho začal fotografovat. A jednou sháněl tým Bu-
ggyra Racing kolegu, který bude mimo jiné i fotografovat. A moje 
fotky se tak líbily, že mě vzali s sebou v roce 2019 do Peru na můj 
první Dakar. Letos jsem tam byl už potřetí. 
Kde se letos jelo a kolik dní jsi byl „v akci“?
Podruhé za sebou byl závod jen v Saudské Arábii. Konal se od 3. do 
15. 1., ale kvůli covidovým opatřením to pro mě znamenalo být už 26. 
12. ráno na testech v Praze. 27. 12. odlet celého týmu a pak povinná 
karanténa. Pokud to vezmeme do důsledku - od října jsem se každý 
den staral o to, abychom jako tým mohli na závod odcestovat, proto 
když už závod začal, bylo to pro nás takové malé vítězství.
Jak vypadal tvůj běžný den?
Ráno mě probudí budík (nebo kolega), sbalím si vojenské lehátko, 
na kterém jsem 3-5 hodin spal, a zabalím ho do doprovodného 
kamionu. Ještě s kartáčkem v ústech fotím přípravy našich jezdců 
na odjezd. Jak na velký foťák, tak na telefon, abych měl pro naše 
fanoušky ty nejaktuálnější informace. Po cestě na snídani edituji 
fotografie v telefonu a odesílám do Prahy, odkud se odesílají do 
celého světa. Snídani dávám do papírové tašky a stane se mou 
zásobou energie až do večeře. Sedám do auta a jedu za našimi 
závodníky na start, kde zase na velký foťák i na telefon vytvořím 
co nejlepší záběry. Ideální je stihnout i předetapový rozhovor  
s jedním z našich závodníků pro sociální sítě.
Pak nasednout do auta, poslat fotky a navigovat nebo řídit na mís-
to, kde závodníci křižují asfaltku, abych mohl odběhnout/odjet pár 
kilometrů do pouště a nafotit jízdní fotografie.
Zase nasednout do auta a řídit třeba 300 km rovnou za nosem.  
U toho se přemlouvat, abych neusnul. Po vzdálenosti jako z No-
vého Města nad Metují do Chorvatska čekáme na naše závodníky  
v cíli, abychom zase zachytili bezprostřední emoce. Pak ještě do-
jet do bivaku, kde je potřeba fotit týmové zázemí, přípravu jezdců  
a aut na další den.
Během večeře udělat finální výběr, rychlý edit v počítači, vyexpor-
tovat a pokud to jde dobře, odeslat fotografie. Pokud ne, musím 
vyrazit k nějakému městu či benzinové pumpě, kde bude lepší sig-
nál. Do toho je potřeba naplánovat další den v kolik a kam pojede-
me. To je spíše ideální den. Většinou se do toho něco stane, pokazí 
na závodním nebo vašem autě, nemůžete se dostat na závodní trať 
nebo prostě něco nevyjde, nestihnete, zapomenete. To je Dakar, 
pokaždé se musíte oklepat a vymyslet, jak to v té nastalé situaci 
udělat, pro tu chvíli s nejlepším výsledkem. 
Co bylo nejnáročnější?
Boj s Covidem-19. Stres, že den před odletem se můžete dozvědět, 
že nemůžete odletět, nebo 2 dny po příletu do Saudské Arábie bys-

te po místním testování v případě pozitivního výsledků byl 10 dní  
v karanténě a vlastně se závodu nemohl účastnit, to je nepředsta-
vitelně svazující. A pak samozřejmě neustálá únava. 

Na co budeš nejvíc vzpomínat?
Scenérie Saudské Arábie, oslava vítězství Josefa Macháčka, kdy se 
radoval jak malý kluk. A určitě nezapomenu na moment, kdy jsme 
po cílovém rozhovoru odjížděli za Can-Amem Tomáše Engeho a ten 
začal hořet. Naštěstí malým plamenem a rychle se nám to podařilo 
uhasit. 
čím se zabýváš, když zrovna nefotografuješ Rallye dakar?
Pracuji pro závodní tým Buggyra po celý rok. Společně s kolegy se 
starám o to, abychom i na všechny ostatní závody odjeli, vše tam 
proběhlo jak má a byl z toho ten nejlepší výstup pro média a naše 
partnery.
S oblibou říkám, že když beru fotoaparát do ruky, mám přes 85 % 
práce hotové, protože jsou všichni tam, kde mají být, mají na sobě 
správné oblečení, včetně týmových partnerů, na závodních autech 
jsou správná loga atd.

Jaké máš plány s fotografováním do budoucna?
Když jsem jako kluk četl knížky o Češích na Dakaru, snil jsem  
o tom, že bych se tam někdy podíval. Ani se mi nezdálo, že budu  
u závodníků tak blízko a budu tam jezdit pravidelně, proto dou-
fám, že tato pohádka bude ještě nějaký rok pokračovat.
Navíc letos to vypadá, pokud Covid-19 dá, že bych se mohl dostat 
na focení Formule 2, která jezdí na stejných tratích o stejných ví-
kendech jako Formule 1. To by byla paráda!

Děkuji za rozhovor! Lucie Valterová Koudelková
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Klub seniorů dobrá pohoda / Okénko pro naše seniory – březen 2021

Vzpomínka na jednu z posledních společných vycházek Klu-
bu seniorů
Cílem naší vycházky byly Leštiny. Příjemná cesta s pěk-
nými výhledy  a sluníčkem. Když jsme došli k místu, kde 
stávala kdysi restaurace, čekalo nás smutné podívání. 
Viděli jsme hromady  sutě  prorostlé  dřevinami a kopři-
vami. Nikde žádná připomínka nebo lavička k posezení. 
Nedávno jsem četla článek nazvaný „V Leštinách“,  kde je 
popsáno  místo a okolí. Byla zde restaurace, nedaleko stál 
dřevěný altán  s výhledem k řece a plovárně. Poblíž se na-
cházela  také Liščí bouda, která se stala oblíbeným let-
ním zastavením.  Nové Město mělo  ve svém okolí  něko-
lik krásných altánů, studánek a pamětních křížů. Staral se  
o ně Okrašlovací spolek.  Dnes si tato oblíbená místa  mů-
žeme připomínat  jen ve vzpomínkách nebo na starých foto-
grafiích. Zdraví a těší se na setkání

Věra Mimrová

IC nabízí pohodlný a bezpečný nákup

Procházka kolem „města na skále“

Výkyvy počasí i stále probíhající pandemie nám často komplikují naše plány a my si dobře rozmýšlíme, kdy a kam vyrazit. Jsme ale rádi, 
že i přesto máte stále zájem o regionální výrobky, jakými jsou náchodská mýdla Amálka, bylinné sirupy z Červeného Kostelce nebo novo-
městské hrnečky a srdíčkové přívěsky Petry Bláhové. Nyní si je můžete u nás rezervovat i z pohodlí doma.
Na našem webu www.infocentrum-nmnm.cz naleznete katalog zboží tříděný podle kategorií (něco na chuť, publikace, pro radost apod.). 
Cokoli vás zaujme, si můžete u nás zamluvit na telefonu 731 627 741 nebo e-mailu: info@muzeum-nmnm.cz.
V době uzávěrky tohoto čísla máme z důvodu nařízení vlády zavřeno. Vyzvednout objednané zboží si ale můžete o výdejních dnech: v pon-
dělí (9:00 – 12:30 hod.) a ve středu (12:30 – 16 hod.) To, zda budeme moci v rámci příznivé epidemiologické situace otevřít plnohodnotně, 
se dozvíte na našem webu a facebookové stránce. Děkujeme za vaši přízeň a přejeme krásný březen.

Andrea Kecová & Jiří Švanda

Pojďme si udělat krátký dvoukilometrový výlet s krásnými výhledy 
na historické centrum. S sebou si můžete vzít nordic walking hůl-
ky nebo třeba pejska. Trasa není náročná, čekají nás pouze jedny 
schody a mírné stoupání.

Začínáme u informačního centra, od kterého se vydáme k Měst-
skému muzeu. Odtud scházíme ulicí Na Zadomí až pod náměstí.
Zde po pravé straně zahlédneme sochu Alegorie Metuje (od Ol-
brama Zoubka) a sv. Jana Nepomuckého. Nedaleko od nich se vy-
dáme vpravo po schodech ke starému mlýnu. Nad našimi hlavami 
se tyčí skalní podloží historického centra. Od mlýna se vydáváme 
vpravo a na další křižovatce pokračujeme mírně vlevo do Zelené 

ulice. Míjíme malebné chaloupky a nad námi můžeme postupně 
spatřit dominanty historického centra – Městské muzeum a kostel 
Nejsvětější Trojice. Na další křižovatce zahneme doleva, do ulice 
Pod Výrovem. Zde mineme bývalou vilu rodiny Hönigových (dnes 
mateřská škola) a kousek od ní se vydáme vlevo přes most. Za ním 
pokračujeme vpravo. Nad nsebou spatříte zříceninu hradu Výrov  
s Juránkovou vyhlídkou. Za dobrého počasí se k ní můžeme vy-
dat do stráně o cca 200 metrů dále (značeno červenou turistickou 
značkou). Cesta je ale strmá a vyžaduje pevnou obuv.

Po návratu z Výrova se vydáme na Sepský most, od něhož pokra-
čujeme směrem vzhůru (souběh červené a žluté turistické značky). 
Míjíme barokní kapli sv. Jana Nepomuckého a nejstarší tis okresu 
Náchod. Na rozcestí u roubené chaloupky pokračujeme vlevo. Zde 
se nám naskytne vyhlídka na vinice. Jdeme dále vzhůru a ocitneme 
se opět na náměstí.

Líbil se vám výlet? Další na vás čekají v propagačním materiálu 
Aktivní senior, který si můžete zdarma vyzvednout v informačním 
centru, až příznivá epidemiologická situace dovolí jeho otevření.  
V elektronické podobě si ho můžete prohlédnout už teď na www.
infocentrum-nmnm.cz.

Text: Andrea Kecová, Jiří Švanda
Ilustrace: Tomáš Chlud
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Ohlédnutí za masopustem v Novém Městě nad Metuji - rok 2012

Foto: Jiří Hladík
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Masopustní rej
Naše Mateřská škola Pod Výrovem upořádala 16. 2. každoroč-
ní průvod masek. Víme, že dnešní doba je všelijaká, ale nás nic 
nezastavilo v tom uspořádat masopustní rej, který potěšil nejen 
děti, ale i pyšné rodiče a kolemjdoucí, kteří se chvilinku poveselili  
s námi.  Velké díky patří dětem za jejich odvahu, rodičům, pra-
rodičům, celé radnici i maloobchodníkům na náměstí, kteří nám 
darovali sladkosti a přispěli do kasičky nějakou tou korunkou,  
a protože z celého výtěžku máme obrovskou radost, chceme ji po-
slat dál. Letos jsme vybrali dům s pečovatelskou službou, který 
sídlí nedaleko naší školky. Takže se babičky i dědečkové mohou 
těšit na „jarní překvapení“. Ještě jednou vám všem moc děkujeme 
a přejeme všem hodně zdravíčka a více šťastných dní.

Za celý kolektiv MŠ Pod Výrovem Barbora Hejduková
Foto: Radovan Krtička

Kladské pomezí pracuje na nové marketingové strategii

Jedním z důležitých momentů loňského roku bylo zahájení přípra-
vy nové marketingové strategie pro destinaci Kladské pomezí na 
období 2021-2025. Jejím hlavním cílem je dosažení společné, jasně 
čitelné marketingové komunikace regionu. Zpracovatelkou je paní 
Nora Dolanská, zkušená manažerka, která má bohatou praxi na-
příč službami cestovního ruchu u nás i v zahraničí.

Kladské pomezí, o. p. s. je neziskovou organizací, která již více než 
20 let zajišťuje aktivity destinačního managementu a podporuje 
trvale udržitelný rozvoj cestovního ruchu v našem regionu. V po-
sledních deseti letech bylo prostřednictvím jednotné marketingo-
vé komunikace společnosti investováno do rozvoje regionu více 
než 23 milionů korun, což se projevilo v navýšení počtu přenoco-
vání, který se od roku 2013 více než zdvojnásobil. 

Na podzim loňského roku byla během on-line setkání s více než 
dvěma desítkami regionálních aktérů cestovního ruchu poprvé 
projednána analytická část připravované strategie na nadcházející 
pětileté období. Mezi její hlavní myšlenky patří propojení značky 

s výrazným krajinným prvkem, intenzivnější spolupráce s Polskem 
či přesah do sousedních regionů. Díky tomu bude zajištěn progre-
sivnější marketing, který by měl turistickou oblast Kladské pomezí 
dostat do širšího povědomí v celé republice a oslovit mladší ge-
neraci.
Dokument byl diskutován také v rámci pracovní skupiny složené 
ze zástupců samospráv, podnikatelů a neziskového sektoru. Na 
základě dotazníkového šetření, provedeného mezi několika desít-
kami poskytovatelů služeb v cestovním ruchu, byly do analytické 
části doplněny údaje za rok 2020. To umožní reflektovat aktuální 
změny způsobené koronavirovou krizí. 
Konečné projednání strategie proběhlo v průběhu února a do kon-
ce prvního pololetí letošního roku dojde k jejímu schválení. 

Kladské pomezí je obecně prospěšná společnost, jejímž cílem je 
šetrný rozvoj cestovního ruchu. Jejím zakladatelem je Svaz cestov-
ního ruchu Kladské pomezí, který sdružuje více než 40 měst, obcí 
a soukromých subjektů. 
Kladské pomezí je taktéž oficiální název turistické oblasti v severo-
východních Čechách při hranici s Polskem, která zaujímá rozlohu 
bývalého okresu Náchod a částečně zasahuje do okresu Trutnov  
v oblasti Jestřebích hor.  Název vychází z historie, kdy tudy prochá-
zela důležitá obchodní stezka spojující Prahu s polským Kladskem. 
 
Kontakty:
Kladské pomezí, o. p. s., Karlovo náměstí 179, 547 01  Náchod, 
www.kladskepomezi.cz
Markéta Venclová, ředitelka, 
e-mail: marketa.venclova@kladskepomezi.cz, tel.: 602 190 198
Lenka Lembejová, projektový manažer, 
e-mail: lenka.lembejova@kladskepomezi.cz, tel.: 725 972 033
Markéta tomanová, manažer pro styk s veřejností, 
e-mail: marketa.tomanova@kladskepomezi.cz, 
tel.: 607 648 561
Jiří Švanda, šéfredaktor turistických novin, 
e-mail: jiri.svanda@kladskepomezi.cz, tel.: 602 221 701

Markéta Tomanová
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Významný světový vědec
Prof. RNDr. Stanislav Vacek, 
DrSc., lesnický pěstitel, ekolog, 
výzkumník a vysokoškolský pe-
dagog, narozen v r. 1954 v Bez-
děkově nad Metují a bydlící  
v Novém Městě nad Metují, byl 
v prestižním žebříčku Stanfor-
dovy univerzity zařazen mezi  
2 % nejcitovanějších vědců svě-
ta za rok 2019. V seznamu, který 
pokrývá všechny vědní obory 
zahrnuté do databáze SCOPUS, 
a v pomyslné konkurenci 160 ti-
síc hodnocených aktivních věd-
ců z celého světa, obsadil místo 
v druhé tisícovce. Zveřejněný 
seznam Stanfordovy univerzity 

obsahuje jména celkem 359 vědců, kteří působí na výzkumných 
institucích v České republice. V roce 2019 měl prof. Vacek v data-
bázi SCOPUS 222 citací z prestižních vědeckých časopisů psaných 
v angličtině, v nichž bylo ocitováno 103 různých prací z oblas-
ti lesnických, biologických a environmentálních věd. Prof. Vacek  
v letech 1979-2020 publikoval 735 prací, z toho bylo 457 vědeckých  
a odborných prací, 230 populárně-naučných prací a 48 odborných 

knižních monografií. Od r. 2005 prof. Vacek působí na Lesnické  
a dřevařské fakultě České zemědělské university v Praze a v letech 
1979-2005 pracoval na Výzkumné stanici Výzkumného ústavu les-
ního hospodářství a myslivosti v Opočně.
Blízký vztah má tento úspěšný vědec-lesnický pěstitel - také ke Kr-
konoším i Orlickým horám a k Trutnovsku. Zde po absolvování Les-
nického odborného učiliště ve Svobodě nad Úpou (1970) úspěšně 
vystudoval čtyřletou Střední lesnickou technickou školu (SLTŠ)  
v Trutnově (1970), kde maturoval v červnu 1974. Tyto lesnické školy 
jsou právem hrdé na svého úspěšného žáka. Jsem rád, že mohu 
prohlásit, že jsem mj. byl též jeho učitelem na trutnovské SLTŠ, 
kde u mě úspěšně odmaturoval z českého jazyka a literatury  
a tehdejší informatiky v roce 1974. Patřil k úspěšným žákům, i když 
některým se mohl jevit jako málo průbojný. Avšak svou pracovitou 
houževnatostí se zařadil mezi vynikající studenty. Během svého ži-
vota se vypracoval mezi světové lesnické výzkumníky, pedagogy, 
výzkumníky i vědce s mezinárodním světovým renomé. Sympatic-
ká na Stanislavovi je nejen jeho vědecká erudovanost a smysl pro 
morální hodnoty, ale zároveň i skromnost. Proto jeho pozoruhod-
nou osobnost a dílo světového formátu a ohlasu rád připomínám  
v našem regionu Náchodska, Novoměstska, Opočenska i Trutnovska.

PhDr. Jiří UHLÍŘ, Jaroměř-Trutnov 
Fotoarchiv Jiřího Uhlíře, Jaroměř

V minulém čísle jsme zavedli novou rubriku, ve které vaříme  
s našimi čtenáři. Přišlo nám několik receptů a do březnového čísla 
jsme vám vybrali recept na domácí houstičky od paní Marie Rusí-
kové. Děkujeme!
Vaše recepty nám můžete stále posílat na adresu:
zpravodaj@novemestonm.cz nebo poštou: Městský úřad, náměstí 
Republiky 6, Nové Město nad Metují, 549 01. Děkujeme a těšíme se!

domácí nadýchané houstičky
Ingredience:
260 ml mléka, 500 g hl. mouky, 5 g cukru
10 g soli, 20 g droždí, 40 g másla
Veškeré ingredience smícháme dohromady a přibližně 10 minut 
hněteme. Vzniklý bochánek těsta necháme 30 minut kynout. Ná-
sledně vyválíme váleček, který rozdělíme na 8 stejných kousků. 
Každý z nich pak rozdělíme na tři stejné dílky, které spleteme do 
copu. Vzniklé houstičky pak necháme na plechu ještě přibližně 45 
minut kynout. Pečeme na 220 °C asi 15 minut. Přejeme dobrou chut!

(EK)

v a ř í m e  s  n a š i m i  č t e n á ř i

Zubní pohotovost – březen 2021
Zubní pohotovost je zajišťována v sobotu,  

v neděli a ve svátek od 8.00 do 12.00 hodin.

sobota 6. března
Neděle 7. března
MUDr. Milan Hýbl

Hálkova 367
Náchod

Tel.: 491 428 636

sobota 13. března
Neděle 14. března
MDDr. Tomáš Hýbl

Hálkova 367
Náchod

Tel.: 491 428 636

sobota 20. března
Neděle 21. března

MUDr. Vlasta Hýblová

Hálkova 367
Náchod

Tel.: 491 428 636

sobota 27. března 
Neděle 28. března

MUDr. Ludmila Jánská
Nemastova 1919
Náchod – Branka
Tel.: 702 125 554
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o k r e s n í  n e m o c n i c e  n á c h o d

Nemocnice Náchod má nový babybox

Přidej se k nám!

V areálu náchodské nemocnice byl 4. února slavnostně uveden 
do provozu babybox nové generace. Babybox je umístěn u vstupu 
do areálu nemocnice v prostorách stravovacího pavilonu. Odlo-
ženému miminku nabízí vyšší komfort i bezpečí. Jeho přesunutí 
z horního areálu nemocnice do toho dolního navazuje na stěho-
vání dětského a gynekologicko-porodnického oddělení do nových 
pavilonů. Umístění nového babyboxu vzbudilo u mnoha lidí údiv 
– „je příliš na očích, hned vedle vrátnice…“. Také my jsme před lis-
topadovou návštěvou pana Ludvíka Hesse, zakladatele babyboxů 
u nás, měli vytipované místo mimo hlavní trasy a mimo dohled 
kamer. Pan Hess nám však vlídně vysvětlil, že se na situaci nesmí-
me dívat našima očima, ale očima matky, která přináší odložit své 
dítě. Podle jeho mnohaletých zkušeností to může být matka, která 
do naší nemocnice přichází poprvé v životě, nesmí tedy bloudit, 
babybox musí ihned najít, a je jí pravděpodobně zcela jedno, kolik 
lidí ji uvidí vkládat dítě do babyboxu. Dali jsme tedy na doporu-
čení a přání pana Hesse a babybox nainstalovali do místa, které 
vytipoval jako nejvhodnější. Babybox je užitečnou pojistkou pro 
případ nejvyšší nouze. Přejeme však našemu regionu a mamin-
kám, aby ho nikdy nebyly nuceny využít. 

Zdravotníci děkují
Milí spoluobčané, máme za sebou pravděpodobně dva nejhorší 
měsíce současné epidemie. Máme za sebou také mnoho skvělých 
lidí našeho regionu, kteří stojí při nás a podporují nás. Nemyslíme 
však jen podporu materiální, ale také a zejména podporu spočí-
vající v dodržování takových opatření, která nám pomohou vyjít ze 
současné tíživé situace. 
Těšíme se, že se snad blíží doba, kdy se budeme moci vrátit ales-
poň částečně k normálnímu životu. A to díky vám i nám, očkování 
a novým léčivým prostředkům. Vydržme to ještě chvíli! 

Děkujeme.
Oblastní nemocnice Náchod, a. s.

„Zdrávka” v Náchodě je školou pro humanitně zaměřené žáky a klade důraz na praktické dovednosti. Máš ráda práci s lidmi? Zajímáš se 
o pomáhající profese? Přidej se k nám! Škola tě připraví na náročnou a vysoce specializovanou práci ve zdravotnictví a v sociálních služ-
bách. Oblastní nemocnice v Náchodě ti poskytne špičková pracoviště v nových pavilonech pro vykonání tvé odborné praxe. Současně 
tu najdeš i pracovní uplatnění. Zdravotníci tě potřebují a předají ti své cenné zkušenosti. Přijď studovat obory Praktická sestra, Sociální 
činnost či Ošetřovatel na „zdrávku” v Náchodě. Společně to zvládneme! 

Mgr. Bc. David Hanuš
Střední odborná škola sociální a zdravotnická - EA Náchod

www.socea.cz
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NOVÉ MěstO Nad MEtUJÍ V PRŮBěHU PětI stOLEtÍ (pokračování)
Zakoupení novoměstského panství Štubenberky bylo rozumné 
rozhodnutí, protože severovýchodním Čechám na rozdíl od jižněji 
položených Uher a rakouských zemí nehrozilo turecké nebezpečí 
a Novoměstsko se pro bohatý štýrský rod mohlo stát výhodnou 
základnou k hospodaření a obchodu. Wolfgang ze Štubenberka 
byl vynikajícím hospodářem a ve své době největším pozemko-
vým vlastníkem ve Štýrsku. Nově nabyté české panství udržoval 
dálkově prostřednictvím Wolfa Krajíře z Krajku. Chod dominia ří-
dil Jan Krčma z Konipas, kterého později nahradil Mikuláš Prog  
z Velnic. Výnosy zajišťovalo především hojně rozšířené rybníkář-
ství založené už Pernštejny. Zisky z pěti desítek rybníčků a rybníků 
rozesetých po okolí města znamenaly také stálé náklady na jejich 
údržbu. Ryby, zejména kapři, se dostávaly na stůl nejen místním 
kupcům a krčmářům, ale i zájemcům z širšího okolí – Hradce Krá-
lové, Rychnovska, Broumovska i Kladského hrabství. Zemědělská 
výroba panství byla omezena na jediný dvůr v Městci. Největší zisk  
z něho přinášel slad z tamní chmelnice a dále prodej dobytka, 
sýrů, hrachu a žita. Z cihel vyrobených v panské cihelně se stavělo 
nejen ve městě, ale i v širším okolí, např. v Choustníkově Hradišti. 
Voda řeky Metuje poháněla koželužny a jirchářské dílny, brusírnu, 
stála tady obecní lázeň a panská sladovna, která zásobovala míst-
ní dva pivovary. 
Od poloviny 16. století ve městě pokračovala rozsáhlá stavební 
činnost dokazující hospodářský vzrůst města. Severně před zám-
kem vyrostl sto metrů dlouhý obezděný obranný val zakončený 
mohutnou dělostřeleckou baštou, později využívanou jako špej-
char, která umožnovala chránit i předpolí Krajské brány. Nejzá-
važnějším počinem byla přestavba zámku, jež byl tehdy rozšířen 
do podoby nám dnes známé. Postupně vznikala další zámecká 
křídla, věž Máselnice byla zvýšena o ochoz a válcovou nástavbu  
s bání. Z této doby je i podoba zámeckého průčelí obráceného do 
náměstí, ozdobeného bohatou chiaroscurovou malbou, v součas-
nosti už docela omšelou. Přestavěna byla i Krajská brána a u nově 
zřízeného hřbitova na Bořetíně vyrostl nový svatostánek, dnešní 
kostel Všech svatých. Podařilo se opevnit také Krajské předměstí, 
které bylo přístupné novou branou. Obec zde zřídila špitálský dvůr 
s polním hospodářstvím, opevnění zaniklo asi za třicetileté vál-
ky, špitál století poté. Na náměstí byla vydlážděna průjezdní cesta 
mezi oběma branami a v jeho severní části našel své místo proti-
požární rybníček. V roce 1600 bylo prostranství před děkanským 
kostelem v jihovýchodní části blátivého rynku pokryto dlažbou. 
Úprava kostela je zmíněna už v předchozí kapitole. Protože se oby-
vatelům města nedostávalo pitné vody, byla svedena dřevěným 
potrubím z pramenů nad Vrchovinami. 
Jediným ze Štubenberků, který si za své sídlo zvolil naše město, 
byl Wolfgangův vnuk Rudolf. Jeho působení nám dosud připomíná 
zvon pojmenovaný sv. Duch, který nechal odlít roku 1605 do věže 
krčínské zvonice postavené nedlouho předtím. Bohatě zdobený, 
téměř dvoutunový zvon je dodnes pravidelně rozezníván. Rudolf 
se aktivně podílel na české politice a údajně se účastnil stavov-
ského povstání i pražské defenestrace. Patřil ke královské dele-
gaci, která měla urovnat dědické spory dvou dcer Smiřických na 
jičínském zámku. Když tam 1. února 1620 komise sepisovala inven-
tář majetku, došlo k explozi, při které zahynulo asi čtyřicet osob, 
mezi nimi i Rudolf. Majetek evangelického šlechtice byl po bitvě 
na Bílé hoře zkonfiskován, přestože on samotný již nežil a vdova 
Justina se synkem Janem Vilémem, narozeným roku 1619, musela 
novoměstský zámek i panství opustit. Nemajetná vdova hledala 
pomoc u rakouského příbuzenstva. Po roce 1628 se zostřila situace 
protestantů i v alpských zemích monarchie a Jan Vilém se i se svou 
matkou přestěhoval do saské Pirny, která byla centrem českých 
protestantských exulantů. Mladý šlechtic studoval, hodně cesto-
val, zajímal se o filozofii a umění a věnoval se literatuře. Zabýval se 

většinou překlady soudobých francouzských a italských románů. 
Nakonec se usadil ve Vídni, kde také roku 1663 zemřel. O několik 
let později byly jeho ostatky převezeny do bavorského Řezna, kam 
se z Vídně vzhledem k náboženskému pronásledování vystěhovala 
i jeho manželka a syn. Náhrobek našeho pozapomenutého rodáka, 
barokního básníka a překladatele, se v řezenském chrámu Nejsvě-
tější Trojice dochoval podnes.

(Pokračování příště.)
Jiří Hladík

Jan Vilém ze Štubenberka (1619 – 1663) na soudobé rytině

Štubenberský znak se čtvrceným štítem 
krytý korunovanými přílbami s přikrývadly
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Z historie smíšeného pěveckého sboru Kácov
Putování historií smíšeného pěveckého sboru Kácov

dÍL II. - těžké doby sborového zpěvu v období světových válek

Přesto, že příčiny se diametrálně liší, může nám ohlédnutí do 
doby, která nebyla sborovému zpěvu příliš nakloněna, dnes při-
pomenout, že Kácov i přes trnitou cestu přežil nástrahy světových 
válek, v útlumu přečkal změnu režimu i nálad společnosti, aby na-
konec našel cestu jak potěšit své posluchače, ale i zpěváky.

Jak zaznělo již v minulém díle - mobilizace na začátku první 
světové války zmařila plánovaný zábavný program s tombolou  
a z tradiční zábavy na oslavu patronky hudby a zpěvu - sv. Ceci-
lie - zbyla pouze mše svatá v klášteře Milosrdných bratří. V této 
době se konaly napříč celou zemí zejména dobročinné koncerty 
na podporu potřebným a poškozeným válečným konfliktem. Ká-
cov byl poznamenán zejména v mužské sekci, jejíž členové museli 
nastoupit vojenskou službu - tato povinnost se týkala i sbormistra  
a pokladníka Matěje Duzbaby a jednatele Jana Borůfky. Nadšení 
ze znovuobnovené aktivity členů spolku tak rychle upadlo: „Stá-
lými odvody byla většina činných členů povolána k vojenské po-
vinnosti a těch zbylých bylo opravdu jen několik A členky? Nebylo 
myslím jediné, jež nebyla plna starosti o své drahé a milé, kteří 
odtrženi jsouce násilnou rukou militarismu...“ (Zápisník Pěvecké 
a hudební jednoty Kácov, Nové Město nad Metují, kniha 2). Tím 
končí záznamy o činnosti spolku, který je po následující čtyři roky 
umlčen. Úpadek se netýkal pouze sborové činnosti - v této době u 
nás se rozpouští nejrůznější spolky, jsou páleny knihy i časopisy a 
je zakázáno zpívat české národní písně. Ty přežívají v podání čes-
kých legionářů, kteří si jimi krátili těžké chvíle v bojích i vzdálenost  
a odloučení od rodné země.

První následující schůze valné hromady Kácova již proběhla v nově 
vzniklém Československu po první světové válce. I přes složitou 
dobu si spolek dokázal udržet většinu členů z předválečného ob-
dobí a k nim získat i několik dalších. V bojích padli čtyři členové 
spolku a brzy po válce zemřel také dlouholetý sbormistr Josef Boš. 
Dámského sboru se tak ujal sbormistr Josef Plicka a mužského již 
osvědčený sbormistr a učitel Matěj Duzbaba. 28. října 1918 tak na 
oslavu osamostatnění české vlasti sbor mohl zapět „Kde domov 
můj“ a „Bývali Čechové“.

Nadšení ke zpěvu však rychle opadalo a členové se ke společnému 
cvičení scházeli jen minimálně. S tím souvisel i úpadek koncertní 
činnosti - sbor účinkoval pouze při oslavě výročí Mistra Jana Husa 
a u příležitosti položení základního kamene pomníku v Ratiboři-
cích nazvaného Babička s dětmi. Znovu obnovené Cecilské zábavy 
nepřinesly valný finanční úspěch, ale po sedmi letech uspořádaný 
Silvestr vzbudil velký zájem a zajistil i dostatečné finance. Úpadek 
aktivity sborů byl vysvětlován změnou poměrů v poválečné době. 
Zatímco koncem devatenáctého století bylo úkolem spolků šířit 
vlastenecké myšlenky a upevňovat příslušnost k národnímu celku, 
po válce lidé tyto spolky navštěvovali více pro svůj zájem o hudbu 
a zpěv. V případě Kácova to stačilo alespoň na udržení smíšené-
ho sboru, který však se svými koncerty příliš úspěchů nesklidil. 
Jedinou výjimkou bylo uspořádání Cecilské zábavy v roce 1921,  
v tomtéž roce obdrželi také dva zasloužilí členové - J. Schmoranz 
a V. Praus - čestné diplomy. Celou situaci výstižně dokládá zápis  
z února roku 1923: „...byla činnost naší jednoty opravdu chabá -za-

viněna z velké části tím, že různé korporace a spolky pořádaly čas-
to různé zábavy...“ (Podací zápisník Smíšeného pěveckého sboru 
Kácov Nové Město nad Metují, kniha 3). 

 roce 1923 dokládají zápisky stabilnější situaci jak v případě žen-
ského, tak i v případě poněkud problematičtějšího mužského sbo-
ru. Taktéž koncertní činnost v tomto roce doznala oživení - patřilo 
k ní mimo jiné představení hudební pohádky „Švanda dudák“ Na 
Rychtě. Kácov svou činností nezapomněl oslavit ani sté narozeni-
ny Bedřicha Smetany v roce 1924, které byly pro Nové Město nad 
Metují zvláště významnou událostí. V tomto roce nesměly chybět  
v repertoáru sboru Smetanovy skladby, Česká píseň, Věno, Z osudu 
rukou, nebo části z oper Hubička či Prodaná nevěsta. V následují-
cích letech ustrnul sbor „na mrtvém bodě“ - účasti na zkouškách 
byly minimální a veřejných vystoupení se konalo čím dál méně. 
Zlom nastal v roce 1928 u příležitosti desátého výročí trvání Česko-
slovenské republiky, kdy byl spolek důrazně vyzván k plnění svých 
povinností a využití této příležitosti k vlastní produkci. Společně  
s krčínským spolkem Lumír tak Kácov předvedl dílo Bedřicha Sme-
tany „Věno“. Koncert se však setkal s nepochopením ze strany po-
sluchačů a následně se Kácov do konce roku již nesešel. Příčiny 
úpadku sborového zpěvu tak byly hledány v těžkých skladbách, 
které sbory cvičí, a v zavedení rozhlasu na Novoměstsku. „Lépe 
jest nacvičiti lehčí a líbivé skladby a uspořádati vlastní koncert 
v našem městě, čímž činnost jednoty by se opět vzpružila!“ (Po-
dací zápisník Smíšeného pěveckého sboru Kácov Nové Město nad 
Metují, kniha 3). Vytyčený úkol Kácov splnil, rok 1929 znamenal 
zlepšení a v produkci byla oceňována kvalita nad kvantitou, kdy 
sbor zpíval skladby spíše pro vlastní potěšení, což ocenili i poslu-
chači. Bohužel následujících pět let přišel další úpadek, během 
kterého není o činnosti sboru žádný záznam. Od roku 1933 převzal 
vedení sboru sbormistr Vevečeřal společně s Jarmilou Jarkovskou. 
Pod jejich vedením sbor uspořádal několik koncertů a zúčastnil se 
dokonce festivalu v Praze, kde se sešlo až sedmnáct nejen česko-
slovenských zpěváků. I přes velké množství koncertů upadají opět 
návštěvy sborových zkoušek a sbormistra Vevečeřala nahrazuje 
František Čáp. V následujících letech sbor pokračuje v podobném 
duchu jako v předchozím desetiletí. V roce 1937 vystřídal Jarmilu 
Jarkovskou Rudolf Stonjek a společně s Františkem Čápem doká-
zali Kácov přimět k větší aktivitě. Bohužel ne na dlouho, od roku 
1939 již neprobíhají žádné samostatné koncerty Kácova. Následné 
válečné události se podepsaly jak na spolkové koncertní činnosti, 
tak i ve správní oblasti: “Delší dobu jsme nemohli ani řádně cvičiti, 
protože nebyla uvolněna spolková místnost. Proto nebyla ani ko-
nána řádná valná hromada v roce 1939.” (Zápisník pěvecké hudeb-
ní jednoty Kácov, Nové Město nad Metují, kniha 4).

V roce 1940 se dne 16. července Kácov účastnil župní pietní vzpo-
mínky u hrobu Smetanova otce a při této příležitosti zapěl pod 
taktovkou Jana Kosaře „Věno“ Bedřicha Smetany. Při dalších veřej-
ných vystoupeních se sbor prezentoval například těmito skladba-
mi „Napadly písně“ a „Nepovím“ Antonína Dvořáka, „Heslo“ Bedři-
cha Smetany, „Ukolébavka“ Johannese Brahmse, „V dobrém jsme 
se sešli“ Jaroslava Křičky, ..., zde končí veškeré zápisy výborových 
schůzí.

Na základě informací sepsaných Mgr. et Bc. Jiřím Bartoňkem.
Michaela Mináriková
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sociální podnik „Švadlenky“ pomáhá lidem, 
kteří přes své potíže chtějí pracovat

Minivolejbalisté, připravte se na vyplutí! 

Sociální podnik „Švadlenky“ pomáhá lidem v Královéhradeckém 
kraji, kteří se ocitli ve finanční nouzi a potřebují práci. Své uplat-
nění na trhu práce však nachází z nejrůznějších důvodů obtížně 
– například proto, že jako samoživitelé, nebo ze zdravotních důvo-
dů, nemohou pracovat na plný úvazek. Někteří během nouzového 
stavu přišli o svou práci či brigádu, jiní při hledání práce zažívají 

Naše krásné město i s volejbalovými kurty přikryl bílý sníh, ale my nezahálíme a připravujeme se na letní vyplutí. Připojte se k nám! Kro-
mě toho, že se už moc těšíme, až nám vládní protikoronavirová opatření dovolí znovu začít trénovat, připravujeme pro děti také Pirátský 
příměstský tábor s termínem plavby od 12. do 16. července 2021. Stejně jako v loni, i letos bude tábor zaměřen v dopoledních hodinách 
na všeobecné sportování (gymnastiku, atletiku a další), odpoledne pak na super minivolejbal. Letos poplujeme tematicky na pirátských 
vlnách a tomu všemu bude velet kapitánka Káťa se svým prvním důstojníkem Bóďou. Přihlaste se na našich webových stránkách www.
volejbal-nm.cz dokud je ještě čas, ať nevyplujeme bez vás.

Za pirátský tým zdraví z Vo-Cečka Káťa s Bóďou

Vo-Cečko zároveň zve děti z Nového Města do venkovní VOLEJBALOVÉ ŠKOLY, která se rozjede začátkem května - podle koronavirové  
situace. Veškeré informace vám včas dáme vědět na našem webu v aktualitách.

Za tým Vo-Cečka zdraví Hanča

opakovaně neúspěch už dlouhodobě. Právě těmto lidem dávají 
„Švadlenky“ novou šanci.
První švadlenkou se stala paní Iveta, která žije nedaleko Hradce 
Králové. Život se jí obrátil naruby, když se jí stala před 13 lety do-
pravní nehoda. Zdravotní následky úrazu jí komplikují život do-
dnes. 

Jak sociální podnik funguje?
Jednoduše: Švadlence zapůjčíme šicí stroj, domluvíme se na vý-
robku, nakoupíme látky a další materiál. Hotové výrobky vyzved-
neme a prodáváme na webu www.svadlenky.com.  Průměrně 50 % 
z každého prodaného výrobku zůstává švadlence, zbylá část jde na 
nákup materiálu, provoz a další vybavení.
Proč nakupovat u Švadlenek?
Protože Švadlenky šijí kvalitní a praktické výrobky. Při výrobě my-
slíme nejen na design, ale také na přírodu a zbytky látek dál zpra-
cováváme. A hlavně proto že každým svým nákupem přispíváte  
k sociálnímu začlenění lidí, kteří i přes své potíže chtějí pracovat  
a žít lépe. A to se vyplatí!
Více informací:www.svadlenky.com, www.facebook.com/svadlenky

s p o r t
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Rozhovor z tJ spartak Nové Město nad Metují
Jaké změny v klubu nastaly 
v rámci jednotlivých funkcí? 
Poslední společný rozhovor 
se odehrál zhruba na počátku 
léta. Co se od té doby událo  
v klubu nového?
Do letošní sezóny jsme vstu-
povali s poměrně velkým oče-
káváním, a to napříč všemi ka-
tegoriemi. Nikoho z nás však 
na jejím začátku ani ve snu 
nenapadlo, že by její průběh 
mohl být takový jaký byl a že 
„A“ tým například nezvládne 
odehrát ani jedno mistrovské 
utkání. Z pohledu sportov-
ní stránky tedy bohužel není 

moc co hodnotit, i když např. odehrané zápasy dorosteneckého 
týmu byly více než povzbudivé. V současné chvíli tedy naplno řeší-
me záležitosti provozní a s tím spojenou agendu, která byla v mno-
hých oblastech dlouhodobě zanedbávána. (Vl. Vik, předseda klubu)
Jak si spartak vede ve výchově mládeže? Jsou nyní pokryty všech-
ny kategorie a jaké kategorii se nejvíce dařilo v předchozí sezóně? 
Pokud bych měl začít od nejmenších, tak máme v tuto chvíli po-
kryté všechny čtyři kategorie přípravky. Zároveň jsou zde úplně ti 
nejmenší hokejisté, kteří se na své první zápasy a turnaje teprve 
připravují a moc se těší. Tyto mužstva mají celkem 53 dětí. 
Všichni, co se kolem našich nejmenších hokejistů pohybujeme, 
máme radost z dětí, jejich přístupu, nasazení a také nás velmi těší 
přístup rodičů, který je v tomhle ohledu opravdu důležitý.
Co se týká kategorie výkonnostního hokeje, máme jak mladší, tak 
starší žáky, kde jsme spokojeni s předvedenými výkony především 
u starší kategorie, která vyhrála základní část krajské soutěže  
a celou sezónu podávala velmi dobré a vyrovnané výkony na vy-
soké úrovni. Nejúspěšnější kategorií letošní výrazně zkrácené se-
zóny pak byla kategorie dorostu, která již od prvních přátelských 
zápasů neokusila porážku a měla tak s velkou pravděpodobností 
nakročeno k dalším zaslouženým a cenným úspěchům. (L. Entler, 
ved. kat. přípravek) 
sport je nyní kvůli epidemiologické situaci pro klub zcela zmraze-
ný. Jak se na to díváte vy? čeho se nejvíce obáváte a naopak, co se 
třeba díky této situaci dalo do pohybu?
Osobně jsem z celé stávající situace velmi nešťastný. K této proble-
matice bylo již řečeno mnoho a nerad bych se pouštěl do nějakých 
širokých diskuzí, které mi nepřísluší. Navíc si jsem plně vědom 
toho, že každá mince má dvě strany. Dané onemocnění nikterak 
nezlehčuji a plně respektuji vážnost situace. Co je mi však osobně 
velmi líto, tak je to, že je tu doslova obětována naše nejmladší ge-
nerace s odůvodněním, že je to v zájmu veřejného zdraví. Namísto 
toho, abychom se snažili konstruktivně hledat řešení a cestu, jak 
jim alespoň částečně umožnit pohyb a tím podpořit jejich fyzický, 
duševní i společenský rozvoj, tak je omezujeme a direktivně za-
víráme. Pokud to vztáhnu na rozměr ledové plochy, která má cca 
1.800 m2, mohlo by na ní být dle nařízení vlády např. v obchodním 
domě cca 120 lidí. My jsme dnes bohužel v situaci, že na led ne-
smíme pustit ani jednoho hráče a přitom by se při troše snahy  
a vůle dala vymyslet celá řada možností a způsobů, jak dětem po-
hyb umožnit a přitom např. i eliminovat jejich vzájemný kontakt. 
Osobně mám velký strach z toho, kolik z nich bude mít ještě při-
rozenou chuť a zájem se ke sportu vrátit, jelikož ta pauza již je 
bohužel strašně dlouhá. Hodně to bude i o jednotlivých rodičích  
a vnitřních hodnotách každého z nich.

Abych ale nebyl pouze negativní, tak daná pauza nám samozřejmě 
umožnila rozhýbat celou řadu věcí a projektů, na které by neby-
lo během standardní sezóny tolik času, nicméně mnohem raději 
bychom se těšili z toho, že ten čas můžeme trávit na ledě. (Vl. Vik, 
předseda klubu)
Jak se s tímto vypořádávají trenéři mládežnických  kategorií? Mají 
s hráči nastavené nějaké individuální plány alespoň v rámci udr-
žení fyzické kondice?
V rámci kategorií přípravky je důležitý jakýkoliv pohyb. Vedoucí 
všech mužstev jsou průběžně s rodiči v kontaktu a snaží se děti 
i jejich rodiče k pohybu motivovat. Nejstarší kategorie přípravky, 
ročníky 2010 a 2011 jsou již zapojeny do komunikace s kluky od 
starších a mladších žáků a dostávají průběžně individuální trénin-
kové plány. Zda cvičení a celkovou přípravu kluci a naši nejmladší 
hokejisté dodržují je stejně jako u školy bohužel jen a pouze na 
rodičích. V kategorii dorostu je tento přístup naopak už záležitostí 
samotných hráčů, kteří se mimo plnění tréninkových plánů věnují 
ve svém volném čase i dalším zimním sportům, jako jsou běžky či 
horské túry. Pevně ale věříme, že pokud se děti budou pravidelně 
hýbat a sportovat, tak vynaložené úsilí se jim při návratu na led 
jistě vrátí.  (L. Entler, ved. kat. přípravek)
Chystají se na Zimním stadionu nějaké změny?
Jak již bylo zmíněno v předchozích otázkách, finišujeme právě  
s přípravou projektu na rekonstrukci ledové plochy, mantinelů  
a strojovny. V současné chvíli vedeme finální jednání o podpoře 
tohoto projektu ze strany města, která je pro úspěch celé akce 
zcela zásadní. Následně bude podána žádost o přidělení dotace 
k Národní sportovní agentuře, kde budeme doufat v její akceptaci. 
Pokud uspějeme a vše bude formálně dotaženo, mohla by být daná 
realizace provedena ještě v letošním roce. (Vl. Vik, předseda klubu)
Co čeká „a“ tým mužů, můžeme se těšit na nějaká zvučná jména?
Přiznám se, že na tvorbě a podobě sestavy „A“ týmu pro příští se-
zónu se již začíná pracovat a nechceme zůstat pozadu. V kuloárech 
některých klubů se začíná otevřeně projednávat otázka možného 
propojení soutěží Královéhradeckého a Pardubického kraje, proto 
je to pro nás nyní trochu náročnější v tom, že vlastně ani sami 
nevíme, pro jakou soutěž tým skládáme. Ohledně podoby kádru 
nechci být v současné chvíli ještě úplně konkrétní, abych něco 
nezakřikl. Pro fanoušky a příznivce klubu tedy v tuto chvíli pouze 
prozradím, že momentálně jsou známa minimálně dvě jména, kte-
rá by v příští sezóně měla náš tým posílit. Prvním z nich je novo-
městský odchovanec, který se do Nového Města nad Metují vrací 
z 2. ligy. Druhou aktuálně známou posilou je pak hráč, který v prů-
běhu letošní sezóny zasáhl i do Chance ligy. Na konkrétní jména  
a podobu kádru si však budeme muset ještě nějaký čas počkat.  
(Vl. Vik, předseda klubu)
Jakou vizi máte jako nový předseda klubu? Co si pro spartak pře-
jete?
Vizí a cílů je spousta, práce před námi tedy ještě víc.  Aktuálně je 
tou asi nejvyšší prioritou, aby se podařilo dotáhnout zmíněnou 
rekonstrukci ZS. Co se týče dalších plánů a cílů, tak bych byl rád, 
pokud by se obnovila užší spolupráce mezi ZŠ Krčín a Spartakem 
s cílenou a systémovou podporou výuky ledního hokeje a kraso- 
bruslení. Hledáme také například další možné využití prostoru ZS, 
a to jak pro sportovní, tak i kulturní akce. V hlavách máme celou 
řadu dalších projektů a cest.
A co bych nám přál do následujícího období a roku? Zejména aby se 
vše již ideálně vrátilo do normálních kolejí a všichni jsme se již ve 
zdraví a pohodě potkali v co nejhojnějším počtu na Zimním stadionu.   

Vladimír Vik, předseda klubu
Lukáš Entler vedoucí kategorií přípravek
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z d r a v o t n i c k ý  h o l d i n g  k h k 

Včasná léčba rizikových pacientů s covid-19 je 
nadějí pro ohrožené skupiny
Včasná léčba vysoce rizikových pacientů může výrazně navýšit 
šanci na mírnější průběh jejich nemoci a uzdravení. Nový léčebný 
postup, se kterým v Královéhradeckém kraji na základě zkušeností 
ze zahraničí začala Nemocnice Rychnov, budou nyní používat také 
lékaři náchodské nemocnice.  
„Za tímto účelem zřizujeme od středy 24. února Stacionář CO-
VID-19, který bude určen pro pacienty s mírným průběhem tohoto 
onemocnění, u kterých však hrozí vysoké riziko progrese do závaž-
né formy,“ říká ředitel náchodské nemocnice Jan Mach. 
Úzká skupina vysoce rizikových pacientů bude léčena podáváním 
rekonvalescentní plazmy nebo jiných, nově vyvinutých, léčivých 
přípravků obsahujících specifické protilátky proti covid-19.
„Nejdůležitější je zahájit podání rekonvalescentní plazmy co nej-
dříve, ideálně do tří dnů od prvních příznaků nemoci,“ uvádí MUDr. 
Richard Vondruška, primář interního oddělení rychnovské nemoc-
nice, které ambulantní včasnou léčbu rizikových pacientů zahájilo 
15. února. „Ve spolupráci s praktickými lékaři v našem regionu se 
tyto pacienty snažíme vytipovat včas. Měli by s předstihem do-
stat informaci, že v případě podezření na nákazu onemocněním 
covid-19 by měli být otestováni a v případě pozitivního výsledku 
testu pak prostřednictvím praktického lékaře objednáni na tuto 
léčbu.“ Stejně postupuje i náchodská nemocnice, která kontaktu-
je praktické lékaře v regionu. Objednání do stacionáře COVID-19 v 
rychnovské i náchodské nemocnici musí být vždy realizováno přes 
praktického lékaře nebo ambulantního specialistu. 
Pacient musí splnit alespoň jedno z následujících kritérií:
•	 je	po	transplantaci	orgánu	nebo	kostní	dřeně
•	 podstupuje	léčbu	snižující	imunitu
•	 má	akutní	onkologické	nebo	hemato-onkologické	onemocnění
 (s výjimkou pacientů s paliativní léčbou)

•	 má	plicní	hypertenzi
•	 je	dialyzovaným	pacientem
•	 BMI	má	vyšší	než	40	(BMI	=	hmotnost	dělená	součinem	
 výška krát výška)
•	 trpí	chronickou	obstrukční	chorobou	v	pokročilejším	stádiu	
 bez nutnosti kyslíkové podpory
•	 trpí	zvýšenou	srážlivostí	krve	a	již	prodělal	trombózu	
 nebo embolii 
Nemocnice Rychnov má z kapacitních důvodů kritéria pro zaháje-
ní včasné léčby ještě přísnější. Přijímá pacienty zejména s vysoce 
oslabenou imunitou, onkologické a dialyzované pacienty. 
Podání rekonvalescentní plazmy nebo léčivého prostředku ob-
sahujícího specifické protilátky je jednorázové. Celkový pobyt ve 
stacionáři trvá 3 až 5 hodin. Na začátku pobytu bude pacientovi 
provedeno základní vyšetření na hladinu protilátek proti covid-19, 
rekonvalescentní plasma bude podána pouze pacientům s nega-
tivním nebo nízkým titrem protilátek.
Následuje krátké vyšetření lékařem, zavedení periferního žilního 
katetru, v případě podání rekonvalescentní plazmy odběr krve pro 
zjištění krevní skupiny a následné podání léčivého prostředku. 
Nově vznikající stacionář COVID-19 se nachází v dolním areálu ná-
chodské nemocnice v nově vybudovaném pavilonu J. V rychnovské 
nemocnici je včasná léčba rizikovým pacientům poskytována v Co-
vid ambulanci - pavilon F (DIGP). Možnosti léčby jsou v obou ne-
mocnicích limitované dostupností a objemem léčivých prostředků 
a kapacitou stacionáře.

Kontakt pro komunikaci s médii: Lucie Chytilová, 
mluvčí Zdravotnického holdingu KHK 

Tel.: +420 734 763 289, E: chytilova@zhkhk.cz 

Velikonoční mazanec
Mazance jsou tradičním velikonoč-
ním kynutým pečivem, které se pek-
lo na Bílou sobotu, aby je měly hos-
podyňky připravené na velikonoční 
neděli. Ráno s nimi totiž chodily do 
kostela pro „svaté pomazání“ ne-
boli posvěcení. Proto se mazancům 
říkávalo posvěcence, lidově poma-
zánce - a nakonec zkráceně mazan-
ce. Původní recepty na mazance 
sahají až do šestnáctého století, 

tehdy si je však vzhledem k drahým nedostupných surovinám jako 
byl cukr, máslo nebo smetana nemohli dovolit všichni. Vznikaly 
proto jednodušší recepty, aby se mazanec dostal do všech domác-
ností. Naopak bohatší hospodyně je mohly navíc zdobit mandlemi  
a do těsta přidávat hrozinky. Ještě starším předobrazem mazance 
mohly být sladké kynuté bochánky v anglosaských zemích, které 
oslavovaly bohyni jara. Kulatý tvar mají společný také s hostiemi – 
snad v souvislosti s nimi zdobí hospodyně mazance před pečením 
naříznutím ve tvaru kříže. Tento zvyk je ale také velmi praktický, 
díky naříznutí mazanec v troubě nepopraská.
Potřebujete:
350 g hladké mouky, 150 ml mléka
85 g rozpuštěného vlažného másla,
70 g cukru krupice, 30 g hrozinek, 45 g plátkovaných mandlí,

20 g čerstvého droždí (nebo 7 g sušeného instantního),3 žloutky, 
 vanilkový cukr, 1 lžička citronové kůry, vejce na potření, sůl 
Postup:
Do mísy od robota dejte všechny sypké suroviny a dobře je promí-
chejte. Do důlku vprostřed rozdrobte droždí a zalijte asi polovinou 
vlahého mléka. Rozmíchejte s částí mouky v míse tak, abyste vy-
tvořili řidší těstíčko, které potřebuje být zakryté asi 30 minut, aby 
vzešlo. Správně vzešlý kvásek poznáte podle zvětšeného objemu  
a velkého množství bublin. 
Ke kvásku a nerozmíchané mouce přidejte zbylé mléko, žloutky, 
máslo a citronovou kůru. Hněťte v robotu asi 10 minut, poté při-
dejte hrozinky (můžete je předem namočit v rumu) a větší část 
mandlí. Pokračujte v hnětení, dokud se těsto neodlepuje od stěn 
mísy. Takto vyhnětené těsto nechte zakryté zrát asi jednu hodinu.
Vykynuté těsto zhruba zdvojnásobí objem. Vyklopte ho na pracov-
ní desku a stočte - vytvarujte z něj kulatý bochníček. Přemístěte 
ho na plech vyložený pečícím papírem, přikryjte a nechte kynout 
další cca 1,5  až 2 hodiny. Mazanec by měl mezi tím viditelně zvět-
šit objem. Během kynutí rozpalte troubu na 160 °C. Vykynutý ma-
zanec potřete rozšlehaným vejcem, nařízněte navrchu do křížku  
a posypte zbylými mandlemi. Pečte pomalu asi 45 minut. Správ-
né propečení můžete zkontrolovat špejlí. Příliš rychlému hnědnutí 
mazance lze zabráni překrytím alobalem.

Krásné Velikonoce přeje 
Michaela Mináriková
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Hledáme pro doplnění našeho týmu:
l stavbyvedoucího
l obsluhu strojního zařízení 
   (nutný ŘP sk. C, E výhodou)
Nabízíme:
n práci v české stabilní společnosti
n zajímavé finanční ohodnocení
n další benefity

své životopisy zasílejte na: 
novak@balcarspol.cz

Balcar spol s r.o.
Divize SEVER

Komenského 29 
549 01 Nové Město nad Metují 

www.balcarspol.cz

PLACENÁ INZERCE

Rozloučení se zesnulými
V lednu 2021 z našich řad odešli

Božena Tencarová, Petr Holý, Marie Vaňurová, Jiří Černohlávek, Hana Herzigová, Věra Stárková, Anna Kubečková
Stanislava Kamenská, Rudolf Marek, Soňa Šedová, Jiří Vacek, Naděžda Krýdová, Jitřenka Vanická, Božena Martínková

Rudolf Hoffmann, Jan Hanuš, Radmila Nosková, Olga Balcarová, Marie Burdychová, Lidmila Slanařová.
Čest jejich památce!

s p o l e Č e n s k Á  r u B r i k a

Probíhá aktualizace strategického plánu rozvoje 
Nového Města nad Metují
Nové Město nad Metují začalo v loňském roce aktualizovat svůj 
strategický plán. Strategický plán je vedle územního plánu dalším 
důležitým dokumentem, který ovlivňuje rozvoj a budoucnost měs-
ta. Vychází ze znalosti stávající situace a podmínek života ve měs-
tě, analyzuje potřeby města a jeho obyvatel, odhaduje možnosti 
dalšího rozvoje a navrhuje cíle a opatření k dosažení cílů. 
V průběhu loňského léta a podzimu se odehrálo několik průzkumů 
a byly zpracovány analýzy. V průzkumu spokojenosti obyvatel 
města odpovědělo více než tisíc lidí, v průzkumu podnikatelské-
ho prostředí byli navštíveni ředitelé nebo vedoucí představitelé 
dvaceti významných fi rem ve městě, v průzkumu mezi živnostníky 
odpovědělo více než šedesát místních živnostníků a malých fi rem. 
Na začátku letošního roku starosta a místostarosta města pozvali 
třicet čtyři představitelů místních organizací, spolků, fi rem, před-
stavitelů jednotlivých stran v zastupitelstvu a zájmových skupin 
do Komise pro strategický rozvoj Nového Města nad Metují, z nichž 
26 pozvání přijalo. Vzhledem k omezením, která vyplývají z pande-
mie, nouzového stavu a nepříznivé epidemiologické situace, ne-
mohou se zatím konat osobní setkání členů komise. Její jednání se 
odehrávají on-line, což na její členy klade zvláštní nároky. 
Komise jednala poprvé 19. ledna 2021. Na tomto jednání byli její 
členové seznámeni s výsledky a závěry analýz a průzkumů prove-
dených v minulém roce. Tyto analýzy i výsledky průzkumů je mož-
né stáhnout na webových stránkách města, v sekci „Strategický 
plán“. 
Strategický plán rozvoje Nového Města nad Metují je zaměřen na 
tři prioritní oblasti: cestovní ruch, prosperitu města, která se zabý-

vá podmínkami pro podnikání a rozvoj fi rem ve městě, a život ve 
městě, který zahrnuje pestrou škálu témat. 
Pro další jednání 9. února se členové komise rozdělili do tří pra-
covních skupin a zabývali se SWOT analýzou a vizí města. Pracovní 
skupina pro tzv. vnitřní analýzu navrhla silné a slabé stránky měs-
ta. Pracovní skupina pro vnější analýzu se zabývala ohroženími 
a příležitostmi, které představují vnější vlivy, jež se města dotý-
kají nebo dotknou v budoucnosti a město se s nimi bude muset 
vyrovnávat, aniž by je mohlo přímo ovlivnit. Třetí pracovní skupina 
navrhla vizi města a tři strategické cíle rozvoje města, vždy jeden 
strategický cíl pro jednu prioritní oblast rozvoje města. SWOT ana-
lýza a vize byly projednány na společném jednání Komise pro stra-
tegický rozvoj Nového Města nad Metují dne 23. února 2021. 
Pro práci v dalších týdnech a měsících se Komise pro strategic-
ký rozvoj opět rozdělí do tří pracovních skupin, do nichž budou 
přizváni i další představitelé organizací a skupin ve městě. Každá 
pracovní skupina se bude zabývat jednou prioritní oblastí a bude 
pro ni navrhovat rozvojové záměry a opatření k jejich realizaci. 
Po rozpracování jednotlivých opatření do podoby akčních plánů 
na příštích několik let bude rovněž navržen postup realizace stra-
tegického plánu, jeho monitorování a vyhodnocování. Celý proces 
strategického plánování by měl skončit v červnu letošního roku, 
kdy bude aktualizovaný strategický plán předložen Zastupitelstvu 
města Nové Město nad Metují ke schválení.

Za zpracovatele aktualizace strategického plánu 
 Jan Vozáb
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HODINÁŘ, SBĚRATEL KOUPÍ HODINKY PRIM A DÍLY NA PRIM, 
CIFERNÍKY, STROJKY, POUZDRA, RUČIČKY A JINÉ.

SERIOZNĚ ZAPLATÍM. TEL.: 777 311 101

PLACENÁ INZERCE

KaNd  s.r.o., dobruška přijme
ŘIDIČE/KU VZV 

Požadujeme: ÚSO, čistý výpis z rejstříku trestů, osvědčení o řízení VZV, potravinářský průkaz. 
ÚDRŽBÁŘ POTRAVINÁŘSKÝCH STROJŮ A ZAŘÍZENÍ 

Požadujeme: ÚSO strojního zaměření, nebo elektro; řidičské oprávnění na VZV výhodou, samostatnost, pečlivost, 
ochota učit se nové věci, řidičské oprávnění sk. B výhodou.

VRÁTNÉHO/VRÁTNOU
Požadujeme: čistý výpis z rejstříku trestů, ÚSO, potravinářský průkaz. Vhodné pro ID.

Nabízíme: 25 dní DV, příspěvek na penzijní připojištění, stravenky v hodnotě 90,-Kč, zajímavá a různorodá práce v dobrém 
kolektivu. Více na www.kand.cz . NÁSTUP MOŽNÝ IHNED NEBO PO DOHODĚ. Pokud Vás naše nabídka zaujala, zašlete 

nám svůj životopis na job@kand.cz  nebo volejte 494 621112. 



Pro svůj závod v Říkově u České Skalice hledáme uchazeče na následující pozice:Pro svůj závod v Říkově u České Skalice hledáme uchazeče na následující pozice:Pro svůj závod v Říkově u České Skalice hledáme uchazeče na následující pozice: 

Tel 491 40 12 11 nebo jobs@gondella.cz 

Strojírenský/á  dělník / dělnice 
Požadujeme: 
• Samostatnost, 

zodpovědnost, přesnost, 
manuální zručnost 

• Odpovídající vzdělaní 

Nástup: ihned anebo podle domluvy 

Nabízíme: 
• Výborné platové      

podmínky  
• Práce ve stabilním  

a slušném kolektivu  

Náplň práce: 
• Hlavní pracovní poměr  
• Práce v kovovýrobě, ve výrobě 

drátěného programu, ve skladu,       
v logistice, v práškové lakovně  

• Práce ve dvousměnném provozu 

Gondella CZ s.r.o. - Říkov 266 
552 03 Česká Skalice  
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Koupím jakékoliv
 mince a bankovky,

i celé sbírky. Zdarma ocením dle
aktuálních katalogů. Výkup platných

i neplatných peněz směnárnou.
Jsem členem České numismatické

společnosti. Seriozní jednání.
Petr Bárta, Husovo náměstí 1229

(vedle kostela, v cestovní agentuře)
549 01 Nové Město nad Metují

telefon 491 470 530 nebo 602 107 815

Měsíčník Novoměstský zpravodaj
Periodický tisk územního samosprávného celku
města Nové Město nad Metují
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v pokladně Městského úřadu.

Přistavování kontejnerů
soukromým osobám,

sdružením, fi rmám

Přeprava suti, odpadu, paliv,
stavebního materiálu apod.

Likvidace odpadu

Zajištění prodeje
palivového dřeva

Vrchoviny 142, Nové Město n. Met.
telefon 733 793 117
www.kontejnerydoprava.cz

Kontejnery.Vrchoviny@seznam.cz

SERVIS ŽALUZIE
VÝROBA – PRODEJ – MONTÁŽ – SERVIS

Žaluzie vnitřní, venkovní, vertikální,
látkové roletky, venkovní rolety,

lamelové dveře, sítě proti hmyzu,
těsnění oken, dveří, markýzy, plisé,

japonské stěny

Vrchoviny 122
Nové Město nad Metují

tel.: 733 309 616
e-mail: mervart.ladislav@quick.cz

Komplexní pohřební služby a převozy zesnulých
na vysoké profesionální úrovni po celé ČR i ze zahraničí
POHŘEBNÍ ÚstaV, pobočka Nové Město nad Metují

JOsEF UNGRÁd
Komenského 50, Nové Město nad Metují

Kancelář: 493 520 267, Po–Pá 8.30–15.00 hod. 
Na telefonu: 702 060 711, 778 036 515 Po–Ne 7.00–22.00 hod.,
Převozy zesnulých NONSTOP: tel.: 606 652 140, 722 625 596
e-mail: ps.nove.mesto.nad.metuji@seznam.cz



telefon:  724 329 768
otevřeno: ÚT - PÁ   9 - 12, 12:30 - 17, SO   9 - 12
Komenského 1203, Náchod

OBCHOD DOHAJAN
WWW.DOHAJAN.CZ

e-shopwww.dohajan.cz

KDYŽ  JE 
NAKUPOVÁNÍ
radost

vaše

nákupy
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VLADIMÍR SUCHÁNEK  12. února 1933 – 25. ledna 2021

↑ Melancholická ulita, 71 × 54,5 cm, barevná litografie, papír, 1990
↑→ Královna noci, 67 × 53 cm, barevná litografie, papír, 2003
↓ Vesna, 68 × 52,5 cm, barevná litografie, papír, 2004
↓→ Epilog, 72 × 51 cm, barevná litografie, papír, 1993 
(Výběr grafických listů z autorova daru Novému Městu nad Metují)


